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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد؛

ضرورت حفظ یکپارچگی بیمه ها 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه بیمه ها مسیر اساسی برای رهایی از 
تله فقرهستند، گفت: تلاش کمی کنیم تا یکپارچگی بیمه ها در نظام رفاهی حفظ شوند. 
»علی ربیعی« روز شنبه در سیزدهمین اجلاس سراسری مدیران ارشد سازمان 
بیمه سلامت ایران که با حضور رئیسان کمیسیون بهداشت و اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی در محل هتل المپیک برگزار شد، افزود: در بحث سلامت از هیچ تلاشی فرو 

گذاری نکردیم.
وی اظهار داشت: با وجود اینکه بیمه سلامت یک اقدام ارزشمند برای مردم بود اما 
در اجرا با مشکلاتی مواجه شد که باید برای رفع آن تلاش کنیم. ربیعی با بیان اینکه 
»موفقیت در بحث بیمه سلامت، رنج مردم را در بخش درمان کاهش می دهد«، افزود: 
با اینکه میزان بدهی بیمه سلامت بیشتر است اما حملات علیه تامین اجتماعی افزایش 
یافته است.وی با بیان اینکه درصددیم منابع و مصارف را همسان کنیم، افزود: طرح تحول 

بیمه سلامت نباید به سمتی برود که نتوان ادامه داد.
وزیر تعاون با اشاره به داده های اطلاعاتی که در طرح تحول سلامت جمع آوری شده 
است، گفت: این داده ها می تواند در برنامه های رفاهی استفاده شود؛ ضمن آنکه با داده 

ها می توانیم ذائقه مردم را در حوزه های رفاهی شناسایی کنیم.
ربیعی با قدردانی از مدیران طرح تحول سلامت که در این نشست حضور داشتند، 
گفت: انتظار این است جدیتی که در طرح تحول سلامت دنبال شده است، ادامه یابد.

وی به مدیران بیمه سلامت گفت: شاید شما دیده نشوید اما تاثیر کارتان دیده می شود 
و باید از توانمندی های خود برای کمک و حمایت از دیگران بهره بگیرید.وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اضافه کرد: کار درست وظیفه ماست و باید به گونه ای گام برداریم که 
وقتی به پشت سر نگاه کردیم، از عملکرد خود خرسند باشیم.به گزارش ایرنا، مدیرعامل 
سازمان بیمه سلامت پنجشنبه گذشته اعلام کرد که 9 میلیون و 500 هزار نفر از 
جمعیت کشور زیر پوشش بیمه این سازمان هستند که بیشتر آنان اقشار محروم جامعه 
را تشکیل می دهند.به گفته محمدجواد کبیر« شمار بیمه شدگان سلامت از 11 میلیون 
نفر به 9 میلیون و 500 هزار نفر با حذف هم پوشانی ها کاهش یافته است که این روند 

همچنان ادامه خواهد یافت.

معاون بنیادمسکن مطرح کرد؛

تهیه طرح هادی برای ۹۷ درصد روستاهای کشور
معاون عمران روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی از تهیه طرح هادی برای 9۷ درصد 

روستاهای کشور خبر داد و گفت: ۴۲ درصد این طرح ها اجرا شده است. 
 محمدرضا شاملو افزود: تهیه و اجرای طرح ۳00 روستای هدف گردشگری با همکاری 

بنیاد و سازمان میراث فرهنگی در برنامه ششم توسعه مصوب و اجرایی می شود.
طرح های  اجرای  درباره  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  روستایی  عمران  معاون 
هادی روستایی توسط بنیاد، گفت: طرح هادی، تقریبا برای 9۷ درصد روستاهای بالای 
۲0 خانوار تهیه شده است و در اجرا هم حدود ۴۲ درصد طرح ها انجام و در برنامه ششم 
توسعه نیز مجلس شورای اسلامی تصمیمات خوبی در رابطه با اجرای طرح های هادی 

روستایی و بهبود وضعیت مسکن روستاییان در نظر گرفته است.
وی افزود: بر اساس آنچه در مجلس شورای اسلامی تصویب شده است، 5 تا ۸ درصد 
طرح های استانی به طرح های هادی اختصاص پیدا می کند. به گفته شاملو، وجود ۳00 
روستای هدف گردشگری یا دارای بافت با ارزش در برنامه ششم توسعه در تاریخ 19 
دی ماه مصوب شد و براساس آن مقرر شده است تا کارهای تهیه و اجرای طرح ها 
توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با همکاری سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری انجام پذیرد. این مقام مسئول در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اضافه کرد: در 
زمینه روستاهای حریم شهرها قرار است اقدامات ویژه ای انجام گیرد، در مورد روستاهای 
حریم شهرها طرح های هادی با نگاه ساماندهی روستاها و جلوگیری از توسعه بی رویه و 

سکونتگاه های غیررسمی دنبال می شود.
شاملو همچنین در مورد احداث مسکن در مناطق شهری و روستایی مکران و 
استان های جنوبی کشور، گفت: اگر طرح توسعه مکران مصوب شود، بخشی از اقدامات 
اجرایی در سکونتگاه های روستایی برعهده بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار می گیرد و 
طبق دستورالعمل هایی که مشخص می شود این وظیفه را بنیاد در طرح توسعه مکران 

و کمک به ساماندهی حاشیه نشینان آن تقبل می کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد

تصویب ۸.۵ میلیارد دلار سرمایه خارجی
 از ابتدای اجرایی شدن برجام

به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت، از ابتدای اجرایی شدن برجام بیش از ۸.5 
میلیارد دلار سرمایه خارجی به تصویب دولت رسیده است که 5.5 میلیارد دلار آن 

مربوط به حوزه صنعت و معدن است.
محمدرضا نعمت زاده عصر روز گذشته در حاشیه مراسم افتتاحیه بزرگترین و پیشرفته 
ترین کارخانه نورد جنوب شرق کشور گفت: در جهت جلوگیری از صدور فروش مواد 
خام تلاش و در جهت تبدیل آنها به فراورده ها اقدامات موثری در دولت تدبیر و امید 
انجام شده است. وی جلوگیری از صدور مواد خام و تبدیل آنها به فراورده ها را از تاکیدات 
دولت تدبیر و امید دانست و افزود: در جهت تکمیل زنجیره فولاد در سطح کشور اقدامات 
موثری انجام داده ایم به طوری که در این راستا از ابتدای کار دولت تدبیر و امید تولید 
سنگ آهن کشور از ۶۳ میلیون تن به 100 میلیون تن در سال آینده خواهد رسید و 
دلیل اینکه تولید آن را افزایش نداده ایم این بوده است که تا از خام فروشی جلوگیری 
شود.وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: همچنین ظرفیت تولید کنسانتره کشور نیز 
از ۲۸ میلیون تن به ۴۸ میلیون تن رسانده ایم و به جای صدور سنگ خام، به تولید  
کنسانتره با ارزش افزوده بیشتر پرداختیم که در این راستا نیز صادرات خوبی را داشتیم.

نعمت زاده افزود: تولید گندله نیز از ۲1 میلیون تن در سال آینده به ۴0 میلیون تن 
خواهد رسید، همچنین تولید آهن اسفنجی از ۲۸ میلیون تن در اوایل سال آینده به ۳5 
میلیون تن می رسد.وی با بیان این مطلب که به سمت ایجاد کارخانه های پایین دستی 
گام برداشته ایم تا از خام فروشی جلوگیری کنیم، عنوان کرد: ظرفیت تولید فولاد خام 
کشور نیز از ۳1 میلیون تن به ۳۷ میلیون تن افزایش یافته و در حال راه اندازی کارخانه 
فولاد خراسان با ظرفیت یک میلیون تن هستیم. نعمت زاده با بیان اینکه از ابتدای 
اجرایی شدن برجام بیش از ۸.5 میلیارد دلار سرمایه خارجی به تصویب دولت رسیده 
است که 5.5 میلیارد دلار آن مربوط به حوزه صنعت و معدن است، به اقدامات دولت در 
جهت رونق تولید اشاره و بیان کرد: برای راه اندازی صنایع کوچک و متوسط، با تصویب 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی و همکاری بانک ها در جهت رونق تولید گام برداشته ایم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: ۲1 هزار و 500 واحد صنعتی تولیدی مشکل دار 
برای دریافت 15 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بانک ها معرفی شده اند که از این میان 
11 هزار واحد صنعتی تسهیلات دریافت کرده اند.وی در پایان خاطر نشان کرد: بسیاری 

از واحدها با این اقدام اشتغال خود راحفظ و حدود ۴00 واحد افزایش تولید داشته اند.

سعید لیلاز  اقتصاددان :

صندوق های بازنشستگی باید از وابستگی دولتی 
خارج شوند

استاد دانشگاه شهید بهشتی گفت: بنگاه داری صندوق های بازنشستگی در صورتی 
درآمدزا و اقتصادی می شود که مدیریت آن ها وابسته به دولت نباشد و از روش ها و 

سیاست گذاری های بین المللی الگوگیری کنند. 
سعید لیلاز در گفت وگو با خبرآنلاین اظهار داشت: با نگاهی به تجارب دنیا متوجه 
می شویم بزرگترین بنگاه های اقتصادی در کشورهایی همانند آمریکا و ژاپن در اختیار 
صندوق های بازنشستگی است که با مدیریت مطلوب، بخش قابل توجهی از اقتصاد این 
کشورها را می چرخاند. وی ادامه داد: فعالیت اقتصادی صندوق های بازنشستگی در ایران 
با همتایان خارجی خود تفاوت هایی زیادی به ویژه در بخش مدیریت دارد که با بازنگری 

در این شاخص، بنگاه داری آن ها اقتصادی و توسعه ای می شود.
لیلاز با بیان اینکه مدیریت بنگاه های اقتصادی صندوق های بازنشستگی در ایران باید 
از وابستگی دولتی خارج شود و صاحبان سهام در آن دیده شوند، گفت: با کنار گذاشتن 

مدیران سیاسی و ناکارآمد، اولین چالش فعالیت اقتصادی صندوق ها تعدیل می شود. 
وی در آستانه گردهمایی بزرگ »صندوق های بازنشستگی؛ پیشران توسعه ملی« که از 
۲۴ تا ۲۶ بهمن ماه امسال در مصلی تهران برگزار می شود، تصریح کرد: بیشترین مشکل 
صندوق ها در زمینه مدیریت است که باعث شده با مدیران سیاسی ناکارآمد، صندوق های 
بیمه و بازنشستگی با سیاست های پوپولیستی همسو شده و سن کار و اشتغال را هر 
روز پایین تر بیاورند. لیلاز با اشاره به فروپاشی بلوک شرق به علت موضوع بازنشستگی، 
تاکید کرد: صندوق های بازنشستگی و مشترکین آن ها با توجه به چالش های مدیریت 
نامطلوب و کاهش سن بازنشستگی متضرر شده اند، به طوری که پیش بینی می شود 
نظام بازنشستگی در سال های آینده به همین دلیل دچار بحران های زیادی شده و 

اقتصادی ایران را در خود فرو ببرد.
وی با بیان اینکه با صندوق ها در چهار دهه گذشته سیاسی برخورد شده است، اظهار 
داشت: مدیران بنگاه های اقتصادی صندوق های بازنشستگی باید از مجمع عمومی 
صاحبان سهام انتخاب شوند تا با حضور مدیران ناکارآمد شاهد عملکرد نامطلوب، 

روزمرگی و عقب ماندن در تامین دستمزد در این صندوق ها نباشیم.

اقساط چند میلیونی لیزینگ مسکن

کدام وام به صرفه است؟
با آزاد شدن ورود لیزینگ ها به بخش مسکن، اکنون گزینه تسهیلاتی این حوزه حتی روی 
کاغذ هم شده بیش از گذشته است. اما موضوع این است که آیا با شرایط حاکم بر وام های 

لیزینگی دریافت آن برای متقاضیان خرید مسکن به صرفه است یا خیر؟
 به گزارش ایسنا، تسهیلات مسکن یکی از مهمترین و محوری ترین وام هایی است که 
مردم متقاضی دریافت آن هستند تا بتوانند بخشی از هزینه مسکن به عنوان بالاترین 
هزینه های خانوارهای ایرانی را تامین کنند.  این در حالی است که در شبکه بانکی همواره 
انحصار تسهیلات این بخش در اختیار بانک مسکن بوده و حتی در موردی هم که شورای 
پول و اعتبار اعطای تسهیلات مسکن تا سقف ۶0 میلیون تومان را برای بانک های تجاری 

آزاد اعلام کرد، با توجه به نبود نقدینگی لازم اقدامی صورت نگرفت.
گزینه دیگر تسهیلاتی که این روزها و بعد از مدت ها بحث و بررسی بین وزارت راه و 
شهرسازی، بانک مرکزی و لیزینگ ها مجوز آن صادر شد، لیزینگ مسکن است. در شرایطی 
که به نظر می رسید و حتی اعلام می شد با آزاد شدن فعالیت لیزینگ ها در بخش مسکن 
می تواند فضایی فراهم شود که بخشی از هزینه های مسکن تامین مالی شود، اما ظاهرا در 
مقایسه با سایر تسهیلات دیگر موجود مسکن چندان به صرفه نخواهد بود. گرچه جزئیات 
کاملی از نحوه استفاده از تسهیلات لیزینگ مسکن اعلام نشده، اما براساس آنچه که انجمن 
لیزینگ می گوید قرار است تا سقف ۷0 درصد از هزینه خرید خانه ای که متقاضی آن را 
در نظر گرفته، بعد از ارزیابی کارشناسی از طریق لیزینگ تامین شود. سود بازپرداخت این 
تسهیلات با توجه به این که اکنون برای لیزینگ ها ۲1 درصد تعریف شده تا این حد خواهد 

بود و بازپرداخت دوره پنج  ساله را در بر می گیرد.
اکنون موضوعی که در مورد لیزینگ مسکن مطرح می شود این است که تسهیلاتی که 
قرار است از این بخش تامین شود دارای نرخ سود و دوره بازپرداختی خواهد بود که چندان  
با انتظارات گیرندگان وام مسکن منطبق نبوده و مورد قبول نیست. این درحالی است که برای 
سایر وام های مسکن اکنون حداکثر سود 1۸ درصد بوده و در مواردی حتی به 9 درصد هم 
می رسد. از سویی دیگر دوره بازپرداخت وام های موجود 1۲ ساله تعیین می شود در حالی که 
برای لیزینگ پنج ساله بوده و گرچه در نهایت موجب کاهش سود مجموع بازپرداخت خواهد 

شد، ولی اقساط ماهانه آن را به نحو قابل توجهی افزایش می دهد.
وام ۲۵۰ میلیونی و قسط ۶.۷ میلیونی

بر اساس آنچه که بانک مرکزی اعلام می کند در حال حاضر متوسط قیمت خرید هر متر 
خانه در تهران حدود چهار میلیون و 500 هزار تومان است و عمده معاملات بین واحدهای 
۶0 تا ۸0 متری انجام می شود. بنابراین اگر متقاضی خواهان خرید خانه ای ۸0 متری در 
تهران باشد، حدود ۳۶0 میلیون تومان برای آن هزینه خواهد داشت. بنابراین اگر لیزینگ 
مسکن تا سقف تعیین شده یعنی ۷0 درصد هزینه را پرداخت کند، تسهیلاتی حدود ۲50 

میلیون تومان برای متقاضی در نظر گرفته می شود.
در این حالت برای وام ۲50 میلیونی لیزینگ مسکن با دوره بازپرداخت ۶0 ماهه و سود 
۲1 درصد باید گفت که متقاضی در هر ماه باید حدود شش میلیون و ۷00 هزار تومان قسط 
پرداخت کند که در مجموع در پایان پنج سال سودی حدود 155 میلیون تومان به لیزینگ 
برگردانده و در کل بابت وام ۲50 میلیونی رقم ۴00 میلیون تومان بازپرداخت خواهد داشت. 
در این شرایط اقساط در قیاس با وام های موجود مسکن حتی تا پنج برابر بیشتر خواهد شد 
و رقمی است که حداقل برای کارمندان و یا کارگران به هیچ عنوان به صرفه نیست، چرا 
که حقوق فعلی یک کارمند عادی در ایران شاید به دو میلیون تومان هم در ماه نرسد. این 
در حالی است که انجمن لیزینگ ایران نیز به این موضوع اذعان داشته و عنوان می کند 
که نمی توان در شرایطی که درخواست دریافت کنندگان تسهیلات مسکن،   وره بازپرداخت 
بلندمدت و سود پایین است، انتظار داشت لیزینگ مسکن از اقبال مناسبی برخوردار بوده و 
بلافاصله بتواند انتظارات را برآورده کند. انجمن لیزینگ تاکید دارد که باید مشکلات موجود 
به ویژه در دوره بازپرداخت رفع شود و افزایش پیدا کند. در شرایط موجود فقط می توان انتظار 
داشت که لیزینگ مسکن بتواند در ارائه  خدمات مالی به مالکان و انبوه سازان حوزه مسکن 
اقدامات مناسب تری انجام داده و با مذاکرات با این بخش در حوزه مسکن موفق تر عمل شود.

وام های دیگر قسط پایین دارند، اما سود همچنان بالاست
اما دو وام دیگری که اکنون به طور رایج در شبکه بانکی و البته به طور خاص در بانک مسکن 
برای تامین مالی این بخش ارائه می شود، وام هایی است که از طریق خرید اوراق خرید حق 
تقدم در فرابورس به تمامی متقاضیان پرداخت می شود و برای افراد عادی تا ۶0 میلیون 
و زوجین تا 100 میلیون تومان پرداخت خواهد شد. سود بازپرداخت آن 1۸ درصد و دوره 
برگشت 1۲ سال است. در این حالت گرچه برای یک وام ۶0 میلیونی که با توجه به قیمت 
متغیر اوراق گاها به مرز 100 هزار تومان هم می رسد متقاضی ناچار است حتی بین 10 تا 
بیش از 1۲ میلیون تومان هزینه خرید اوراق بپردازد، اما اقساط ماهانه تا حدود یک میلیون و 
سود بازپرداخت آن به ۸۶ میلیون تومان می رسد. همچنین برای وام 100 میلیونی زوجین از 
طریق خرید اوراق باید گفت که اقساط تا یک میلیون و ۶90 هزار تومان و سود بازپرداخت 
1۴۴ میلیون تومان است. از سوی دیگر گزینه صندوق پس انداز مسکن نیز مطرح است 
که دیگر نیازی به خرید اوراق نداشته و متقاضی با سپرده گذاری یک ساله می تواند از این 
تسهیلات برخوردار شود. برای افراد خانه اولی تا ۸0 میلیون تومان امکان دریافت تسهیلات 
وجود دارد که با دوره بازپرداخت 1۲ ساله و سود 9 درصدی که برای آن تعریف شده اقساط 
900 هزار تومانی و مجموع سود 51 میلیون تومانی وجود دارد. در عین حال که برای وام 
1۶0 میلیونی صندوق پس انداز مسکن یکم که برای زوجین تعیین شده با دوره 1۲ ساله 
و سود 9 درصد قسط ماهانه به یک میلیون و ۸00 هزار تومان و سود بازپرداخت تا 100 
میلیون تومان تعیین می شود. بر این اساس گرچه سود مجموع بازپرداخت در وام های بانک 
مسکن نسبت به تسهیلات دریافتی قابل توجه بوده و به اندازه آن می رسد و در لیزینگ ها با 
توجه به دوره بازپرداخت کوتاه تری که وجود دارد این سود نیز به تبع آن کاهش می یابد، اما 
اقساط لیزینگی در مقایسه با وام های مسکن بسیار بالاست و در توان عموم جامعه نخواهد 
بود. این درحالی است که حتی خود لیزینگی ها عنوان می کنند که تسهیلات این بخش برای 
حوزه هایی مثل مسکن اجتماعی و یا خانه اولی ها مناسب نبوده و بیشتر می توانند در حوزه 

خانه های لوکس پاسخگو باشد.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به منفی شدن رشد بخش مسکن در کشور، گفت: بخش 
مسکن در سال های 1۳90 تا 1۳9۲ رونق داشت ، اما 
پس از آن با رکود بازار، میزان سرمایه گذاری ها دراین 

بخش کاهش یافت. 
حامد مظاهریان افزود: بخش مسکن مانند سایر بازار 
دارایی ها در اکثر کشورها همواره با دوره های رونق و رکود 
مواجه می شود و بررسی روند گذشته این بخش در ایران 
نیز توالی دوره های رونق و رکود را تائید می کند.وی تاکید 
کرد، در سنوات گذشته پس از یک دوره رونق ۲ تا ۳ ساله، 
بازار مسکن کشور وارد دوره رکود ۲ تا ۳ ساله شده، اما 
مساله مهم و قابل تامل در دوره های رونق و رکود اخیر، 
شدت بالای آن نسبت به دوره های پیشین است.معاون 
وزیر راه و شهرسازی افزود: بین سال های 1۳90 تا اواسط 
سال 1۳9۲ ما شاهد رونق در بازار مسکن بودیم و پس از 
آن این بازار با رکود مواجه شد و تاکنون نیز ادامه داشته 
است.مظاهریان تاکید کرد: با توجه به تاثیرپذیری میزان 

سرمایه گذاری در بخش مسکن از ظرفیت های اقتصادی 
موجود در کل اقتصاد ملی و به تبع آن توان اقتصادی 
سرمایه گذاران حوزه مسکن، نحوه تخصیص و توزیع منابع 
در بین بخش های مختلف اقتصادی و نیاز به مسکن و 
قدرت خرید خانوار )تقاضای موثر(، به نظر می رسد تحول 
نامتناسب با روند گذشته در حوزه مسکن به طور عمده 
ناشی از مازاد سرمایه  گذاری در این بخش در سال های 

گذشته بوده است.
وی با بیان این که متناسب نبودن افزایش شدید میزان 
سرمایه گذاری در بخش مسکن در سال های گذشته با 
افزایش ظرفیت های کلان اقتصادی، منجر به افزایش 
سهم سرمایه گذاری در بخش مسکن شد، افزود: با افزایش 
امروزه شاهد  بخش  این  در  نامتناسب سرمایه گذاری 
تعمیق رکود در این بازار هستیم.معاون وزیر راه وشهرسازی 
یادآورشد: این در حالی است که در سال های اخیر به 
دلیل کاهش توان مالی خانوارها و رکود اقتصادی )ناشی از 
حاکم بودن شرایط تحریم بر اقتصاد کشور(، تقاضای موثر 
در بازار مسکن نیز کاهش ملموسی یافته و به نظر می رسد 
این روند در سایر بازارهای حوزه ساختمان )تجاری، اداری 
و غیره( نیز حاکم بوده است. به گفته وی، در سال های 
اخیر، سهم بخش مسکن از تسهیلات بانکی به عنوان یکی 
از ابزارهای سیاست پولی که در حالت رکود برای تحرک 
اقتصاد و تولید در قالب سیاست انبساطی می توان از آن 

بهره جست، به شدت کاهش یافته است.
مظاهریان بیان کرد: لیکن با توجه به تجربه گذشته در 
استفاده از منابع پر قدرت بانک مرکزی و تبعات منفی 
اقتصادی در میان مدت و بلند مدت برای تمامی خانوارها به 
خصوص خانوارهای بدون مسکن و از طرف دیگر مواجهه 
دولت با محدودیت های بودجه ای و نبود زیرساخت های 

ابزاری و نهادی به منظور تامین منابع پایدار و ارزان قیمت 
بخش مسکن، زمینه تامین منابع مالی مورد نیاز برای 
ایجاد تحرک لازم در بخش مسکن و رونق را در سال های 
اخیر به وجود نیاورده است.معاون وزیر راه و شهرسازی 
اظهار داشت: در سال های اخیر همواره بخشی از برنامه 
های وزارت راه و شهرسازی در اجرای طرح های تامین 
مسکن، با توجه به حجم عظیم منابع مود نیاز به منظور 
اتمام طرح مسکن مهر سبب شده این بخش با محدودیت 
منابع و یارانه های تخصیصی مواجه شود.به گزارش ایرنا، 
علی چگنی مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی دهم بهمن ماه جاری با اشاره به 
رشد حدود 9 درصدی معاملات مسکن در 9 ماهه نخست 
امسال نسبت به زمان مشابه سال 1۳9۴ از متوقف شدن 
رشد منفی صدور پروانه های ساختمانی و آغاز رونق در 
بازار معاملات مسکن خبر داده بود.وی با بیان این که بازار 
مسکن جدا از مجموعه شاخص های اقتصاد کلان نیست، 
افزود: فرآیند تولید مسکن از زمان صدور پروانه تا احداث و 
بهره برداری مدت زمان دو تا سه سال به طول می انجامد، 
بنابراین افرادی که سه سال گذشته در ساختمان سرمایه 
گذاری کرده اند، نتیجه سرمایه گذاری خود را تازه بعد از 
سه سال که ساختمان نهایی و تکمیل شده، می بینند. 
شاخص معرف این وضعیت، تعداد واحدهای تکمیل شده 
است که در حال حاضر بر اساس آمار ارایه شده نشان می 
دهد بازار از حالت رکود خارج شده و شاخص های پیشران 
حاکی از مثبت شدن این روند است.چگنی تصریح کرد: 
روند سرمایه گذاری در ساختمان های شروع شده، مثبت 
است و رشد منفی صدور پروانه های ساختمانی متوقف 
شده که این شاخص های پیش نگر نشان دهنده، پیش 

رونق در بازار معاملات مسکن است.

مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری راه آهن گفت : قیمت بلیت قطار در 
نوروز گران نمی شود. 

علی کاظمی منش گفت : نوروز  امسال قطار نخجوان دو روز در هفته به صورت رفت و 
برگشت و با قیمت بلیت 1۳0 هزار تومان  سیر می کند.

وی افزود: البته در روز های کم تقاضا که تعداد مسافر کمتر است، تخفیف هم اعمال 
می شود و در دوره پرتقاضا شرکت های ریلی تا سقف مجاز اجازه افزایش قیمت دارند و 
در روزهای کم  تقاضا هم تا ۳0 درصد در کاهش قیمت های بلیت تخفیف اعمال کرده اند.

کاظمی منش  با بیان اینکه با ثبات قیمت  ها در نوروز، اجازه نداده ایم که کیفیت خدمات 
شرکت ها کاهش یابد و حتی خدمات در برخی از شرکت ها افزایش می یابد، گفت : در 
ساعات اولیه پیش  فروش بلیت قطارهای نوروزی، بلیت برخی مسیرهای پرتردد مانند 

مشهد،   اصفهان و اهواز در روزهای اوج سفر تمام شد.
وی با بیان اینکه سامانه یکپارچه فروش بلیت قطار تحت نظارت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران به عنوان حاکمیت فعالیت می کند،   بیان کرد: یکپارچگی فروش بلیت قطار 

برای راه آهن جمهوری اسلامی ایران هم مناسب است.
مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری راه آهن اظهار داشت: برای ایام نوروز 
در همه ادارات کل و نواحی گروه های نظارت بر خدمات ناوگان مسافری فعال هستند 
و در مبدأ بر عملیات و خدمات شرکت ها نظارت دارند و چک لیست هایی را از خدمات 
شرکت های ریلی به مسافران تکمیل  می کنند، این چک لیست ها در سامانه یکپارچه 

ثبت می شود و شرکت های ریلی هم قادر به مشاهده آن هستند و باید پس از ثبت این 
پیشنهادها و شکایات،   شرکت های ریلی پاسخگو باشند.

کاظمی  منش ادامه داد: سامانه 51۴9 نیز فعال است تا مسافران پیشنهادات و شکایات 
خود را ارائه دهند و این پیشنهادها و شکایات هم از سوی راه آهن و هم از سوی شرکت های 

ریلی نظارت می شود و منتظر پاسخگویی شرکت ها خواهیم ماند.
وی با اشاره به هدف گذاری راه آهن برای رتبه بندی شرکت های مسافری ریلی اظهار 
داشت: رتبه بندی شرکت های مسافری ریلی مزایای زیادی دارد و یکی از  آنها این است 
که این رتبه  بندی مستقیماً در خدمات و نرخ بلیت مؤثر است و اگر رتبه  یک شرکت افت 

کند، نرخ بلیت آن شرکت کاهش می یابد.
مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری راه آهن با بیان اینکه رتبه بندی 
شرکت های ریلی از تابستان سال آینده نهایی می شود و بدین ترتیب قیمت ها با خدمات  
همسو خواهد شد گفت: هم اکنون کارشناسان در حال بررسی خدمات، ناوگان و دیگر 
مسائل ضروری درباره شرکت ها هستند،  اظهار داشت: پس از اجرای کامل رتبه  بندی 
و مشخص شدن رتبه شرکت ها،  حتماً نام شرکت ها با رتبه آنها در سایت اطلاع  رسانی 
راه آهن گنجانده می شود و به اطلاع مسافران نیز می رسد و قطعاً  قیمت گذاری هم بر 

اساس رتبه  خواهد بود.
به گفته کاظمی منش اگر شرکتی با افت رتبه مواجه شود، در گام نخست تذکر کتبی 

می گیرد و در گام دوم  قیمت بلیت آن شرکت 5 درصد کاهش می یابد.

رییس کمیسیون عمران مجلس، با بیان اینکه مجلس از 
اخذ مالیات از خانه های خالی حمایت می کند،گفت: اگر به 
تصویب قانون در این زمینه نیاز باشد، مجلس این قانون را 

تصویب خواهد کرد. 
محمدرضا رضایی کوچی ، با بیان اینکه زمین های مرکزی 
کلانشهرها اشباع شده و ساخت و سازها به سمت حاشیه 
شهرها کشیده شده است، گفت:بسیاری از واحدها در نواحی 
تجاری و مرکزی کلان شهرها به ویژه شهر تهران خالی از 
سکنه است و صاحبان این واحدها با دپوی واحدهای تجاری 

و مسکونی به دنبال سوداگری در بازار مسکن هستند.
نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی، با تاکید 
بر اینکه در کشورهای مختلف دنیا از خانه های خالی مالیات 
بیشتر دریافت می کنند، افزود:عده ای با احتکار مسکن به 
دنبال افزایش قیمت مسکن هستند، که برای ایجاد انگیزه 

برای فروش یا اجاره باید مالیات بیشتری از این واحدها 
دریافت کرد، تا تمایل به سمت فروش افزایش یابد.

رضایی کوچی با بیان اینکه تعداد خانه های خالی در 
تهران زیاد است، ادامه داد: مجلس و کمیسیون عمران با اخذ 
مالیات از خانه های خالی موافق است و اگر به تصویب قانون 
در این زمینه نیاز باشد، مجلس این قانون را تصویب خواهد 
کرد، تا دولت اخذ مالیات از خانه های خالی را عملیاتی کند.

وی با اشاره به اینکه سازمان امور مالیاتی باید خانه های 
خالی را شناسایی کرده و این سازمان متصدی دریافت 
مالیات از خانه های خالی است، یادآور شد:دستگاه هایی 
همچون شهرداری، وزارت راه و شهرسازی و دستگاه های 
خدماتی باید در شناسایی خانه های خالی با سازمان امور 
پایان کار  اساس  بر  مالیاتی همکاری کنند و همچنین 

ساختمان ها می توان خانه های خالی را شناسایی کرد.

رضایی کوچی با بیان اینکه برخی ساختمان سازها با 
احتکار مسکن در گرانی مسکن نقش آفرینی می کنند، 
افزود:بخشی از این واحدهای مسکونی، خانه های گرانقیمت 
و برخی ارزانقیمت است، که البته توسط افراد متمکن ساخته 
می شود، تا با کاهش عرضه قیمت ها را افزایش دهند، اما 
دریافت مالیات از این واحدها انگیزه آنها برای دپوی مسکن 

را کاهش می دهد.
رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با اشاره 
به اینکه کمبود امکانات و خدمات در شهرهای کوچک، 
مهاجرت به شهرهای بزرگ را در پی داشته است، تصریح 
کرد:متاسفانه بیشتر سرمایه گذاری ها توسط دولت ها در 
شهرهای بزرگ صورت گرفته است، که با توجه به کمبود 
مسکن در کلانشهرها، برخی افراد متمکن با دپوی مسکن به 

دنبال افزایش قیمت در این نواحی هستند.

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

رکود بازار، میزان سرمایه گذاری را در بخش مسکن کاهش داد 

مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری راه آهن :

بلیت  قطار در نوروز گران نمی شود

رییس کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد

 حمایت مجلس از اخذ مالیات از خانه های خالی 

در گفت وگوی با کارشناسان اقتصادی مطرح شد

چشم انداز نرخ تورم در سال 96 ؛ از پیش بینی ثبات تا دو رقمی
 درحالی که برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند دولت با 
مدیریت عوامل تاثیر گذار بر نرخ تورم، مانع از رشد آن خواهد شد 
و سال آینده نیز تورم تک رقمی خواهیم داشت اما گروهی دیگر 
براین باورند هر چند که دولت تلاش خود را برای تثبیت نرخ تورم 
در سال آینده خواهد کرد اما حرکت آن به سمت دو رقمی دور 

از انتظار نخواهد بود. 
»بازگشت به آرامش« این تعبیر رییس کل بانک مرکزی از 
وضعیت اقتصادی کشور در چهار سال گذشته است. وضعیتی که 
بخشی از آن را مرهون کاهش بی سابقه نرخ تورم در طول ۲5 

سال گذشته هستیم. 
»ولی الله سیف« درباره سرنوشت نرخ تورم در کشور در آخرین 
اظهارات خود گفته است : نرخ تورم اکنون ۸.۶ درصد است که 
تصمیم داریم تک رقمی بودن آن را حفظ کنیم.به طور قطع یکی 
از تدابیر و دستاوردهای غیر قابل انکار دولت یازدهم، کاهش نرخ 
تورم و تک رقمی کردن آن است که در طول کمتر از چهار سال 
گذشته دولت توانست تورم بیش از ۴0 درصدی را که نتیجه اتخاذ 
سیاست های غلط اقتصادی در دولت قبل بود به کمتر از ۸ درصد 
برساند، چیزی که در ربع قرن اخیر در اقتصاد ایران بی سابقه بوده 
است. حال نگرانی هایی وجود دارد مبنی بر اینکه در اسفند ماه 
آینده که معمولا تقاضا در بازارها افزایش می یابد، رشد قیمتی دور 
از نظارت دولت به وجود بیاید و این عامل باعث توقف سیر نزولی 
نرخ تورم در سال 95 شود و یا اینکه افزایش نرخ ارز در دو ماه 
گذشته عاملی باشد برای افزایش نرخ تورم.اما کارشناسان اقتصادی 
بر این باورند که تمام عوامل تاثیر گذار بر تغییر نرخ تورم در اختیار 
و کنترل دولت است و نرخ تورم حداقل در ماه های اول سال آینده 
هم تک رقمی خواهد بود. البته بر اساس پیش بینی صندوق بین 
المللی پول نرخ تورم برای سال های 95 و 9۶، به ترتیب 9 و 11 
درصد عنوان شده است که این گزارش احتمال افزایش نرخ تورم 
برای سال 9۶ نسبت به سال 95 را جدی می کند اما همانطور که 
مسئولان پولی کشورمان تاکید دارند، سیاست تیم اقتصادی دولت 

این است که تورم تک رقمی در سال آینده حفظ شود. 
**عواملی که تک رقمی بودن تورم را تهدید می کنند 

نرخ تورم متاثر از عوامل داخلی و خارجی تغییر می کند و کاهش 
و افزایش آن منوط به شدت این عوامل از جمله افزایش هزینه 
های تجارت بین المللی ناشی از تحریم ها و یا افزایش قیمت ها 
در داخل کشور است. حال اینکه طبق گفته برخی کارشناسان 
اقتصادی، در شرایط فعلی عوامل داخلی و عوامل خارجی نمی 
توانند تهدیدی برای افزایش نرخ تورم باشند و نباید انتظار افزایش 
نرخ تورم ناشی از افزایش تقاضای خرید در آخرین ماه سال و 

افزایش نرخ ارز در جامعه ایجاد کرد. 
»آلبرت بغزیان« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با گروه 
پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با بیان اینکه در تغییر نرخ تورم 
عوامل بیرونی و داخلی دخیل هستند، گفت: تورم وارداتی، 
احتمال برگشت تحریم ها، افزایش هزینه ها ناشی از دور زدن 

تحریم ها و بلوکه شدن درآمدهای ارزی از جمله عوامل بیرونی 
هستند که می تواند در تغییر نرخ ارز تاثیر گذار باشند. می توان 
با اطمینان گفت که امروز در شرایطی قرار داریم که این عوامل 
بیرونی نمی توانند در افزایش نرخ تورم اثرگذار باشند. در این 
شرایط ثبات عوامل خارجی نمی توانند تهدیدی برای نرخ تورم 
محسوب شوند. وی درباره احتمال برگشت تحریم ها و تاثیر 
گذاری آن بر شاخص های اقتصادی از جمله تورم گفت: برگشت 
تحریم ها یک احتمال است. برگشت تحریم ها در بدبینانه ترین 
حالت رخ می دهد و باید دید احتمال بازگشت چه تحریم هایی 
وجود دارد و این تحریم ها تا چه حد می توانند بر تورم تاثیر 
گذار باشند. این کارشناس اقتصادی درباره تاثیرپذیری نرخ تورم 
از عوامل داخلی گفت: در حال حاضر یکی از عواملی که موجب 
تغییر نرخ تورم می شود قیمت ارز است و نرخ ارز در کشورمان به 
شاخصی برای تعیین نرخ تورم تبدیل شده است . بغزیان با بیان 
اینکه در ماه های اخیر شاهد نوسان نرخ ارز و افزایش قیمت آن تا 
۳0 درصد بوده ایم، اظهار داشت : به طور قطع اگر بانک مرکزی 
نظارت بر روی نرخ ارز نداشته باشد در کنترل نرخ تورم هم با 
مشکلاتی مواجه خواهیم شد. البته مسئولان بانک مرکزی هم 
این اطمینان خاطر را داده اند که از جانب تامین و عرضه ارز و در 
نهایت تنظیم بازار ارز مشکلی وجود ندارد . وی با تاکید بر اینکه 
مدیریت عوامل داخلی تاثیر گذار بر نرخ تورم از اختیار مسئولان 

خارج نیست. این در حالی است که در مدیریت عوامل خارجی 
مانند تحریم ها از اختیارات کمتری بر خوردار هستیم، افزود: از 
دیگر عوامل داخلی باعث تغییر نرخ تورم می شود افزایش قیمت 
کالا و خدمات است. بسیاری تولیدکنندگان از جمله خودروسازان 
هر چند وقت یکبار تقاضای افزایش قیمت را می دهند که همین 
افزایش قیمت ها هر چند به صورت قانونی می تواند باعث افزایش 
نرخ تورم شود. حال اینکه در حالی با برخی از این افزایش قیمت 
ها موافقت می شود که اساسا هیچ عاملی وجود ندارد که دلیلی 

برای رشد قیمت تولید باشد. 
بغزیان با بیان اینکه احتمال افزایش قیمت ها دور از کنترل دولت 
در آخرین ماه از سال وجود دارد که می تواند عاملی برای افزایش 
نرخ تورم باشد، اظهار داشت: همانطور که گفته شد، افزایش نرخ 
ارز در چند ماه گذشته خود عاملی برای افزایش نرخ تورم است 
و همچنین همواره طبق سنوات گذشته با افزایش قیمت ها در 
اسفند ماه معمولا نرخ تورم این ماه از سایر ماه ها بیشتر است که 
ممکن است این دو عامل تک رقمی ماندن تورم را تهدید کنند. 
البته با مدیریت هر کدام از عوامل تاثیر گذار بر نرخ تورم، دلیلی بر 

توقف روند نزولی آن وجود ندارد. 
**تورم بدون افزایش نرخ از کنار ارز می گذرد 

هر چند که هر کدام عوامل موثر در تعیین نرخ تورم از جمله 
افزایش نرخ رشد نقدینگی، رشد سطح عمومی قیمت ها، نرخ 

بهره در کشور، افزایش قیمت تولید، بالا رفتن نرخ دستمزدها و 
... سهمی در افزایش و کاهش نرخ تورم سالانه یا نقطه به نقطه 
دارند اما شاید در حال حاضر رشد مقطعی ۳0 درصدی نرخ ارز در 
بازار آزاد مهم ترین تهدید برای بالا رفتن نرخ تورم محسوب می 
شود. البته در بازه زمانی که بازار دچار نوسانات هیجانی نرخ ارز 
شد، قیمت سایر کالاها ثابت ماند ، گرانی ارز به دیگر اقلام سرایت 
نکرد و دولت توانست از فراگیر شدن گرانی به بهانه افزایش نرخ 
ارز جلوگیری کند. البته به گفته »هادی حق شناس« کارشناس 
اقتصادی، نرخ ارز تاثیر خود را بر روی تورم گذاشته است و نمی 
تواند عامل افزایش رشد تورم اسفند ماه شود. وی در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا درباره تاثیر گذاری ارز بر تورم گفت: به نظر می رسد 
داد وستد ارز در بازار با قیمت های حول سه هزار و ۸00 تومان در 
طول بیش از یک ماه، اثر خود را برای نرخ تورم گذاشته است. به 
عبارت دیگر شاخص قیمت مصرف کننده پیش از این ، متاثر از 

نرخ ارز افزایش پیدا کرده است. 
وی ادامه داد: از سوی دیگر شاخص قیمت تولید کننده همچنان 
در سال جاری سیر کاهشی داشته بنابراین به نظر می رسد که در 
اسفندماه میانگین تورم یک رقمی خواهد بود. حق شناس با بیان 
اینکه تورم تک رقمی تمدید می شود، ادامه داد: پس از گذشت 
۲5 سال، امسال تنها سالی است که تورم یک رقمی مانده است و 
معتقدم در حال حاضر هیچ عاملی تورم تک رقمی را تهدید نمی 
کند. اما درباره سرنوشت تورم در سال آینده آنچه که مسلم است 
این است که در ماه فروردین همچنان تورم تک رقمی خواهد ماند 
و بعید به نظر می رسد که در فروردین ماه شاهد تغییرات تورمی 
باشیم. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اینکه درسال آینده تورم 
تک رقمی می ماند یا نه بستگی به رفتار دولت دارد اما با توجه به 
اینکه دولت هزینه سنگینی برای تک رقمی کردن تورم پرداخته 
از این دستاورد خود به نحو مطلوب مراقبت خواهد کرد. در حال 
حاضر تعداد کشورهایی که تورم دو رقمی دارند کمتر از انگشتان 
دست هستند چرا که به طور قطع شرط رسیدن به توسعه پایدار 
داشتن تورم تک رقمی و کنترل شاخص های اقتصادی است. 
دورانی که چین برای رسیدن به قدرت برتر اقتصادی آن را پشت 
سر گذاشت و بسیاری از کشورها برای رسیدن به توسعه، اصلاح 
ساختاری را از بخش تورم آغاز کرده اند. تورم تک رقمی می تواند 
علامت مثبتی برای ورود سرمایه گذاران در بخش های تولید در 

شرایط ثبات اقتصادی باشد. 
به طور قطع یکی از مشکلات اقتصاد ایران در بیش از سه دهه 
گذشته بالا بودن نرخ تورم بوده که باعث ورود سرمایه گذاران به 
بخش های واسطه گری و افزایش قیمت ها در دوره های زمانی 
کوتاه مدت و پی در پی شده بود. از این رو یکی از مهم ترین تدابیر 
دولت یازدهم و بزرگ ترین دستاورد ای ن دولت تک رقمی کردن 
نرخ تورم است که به نظر می رسد این سیاست را در دوره بعد 
هم ادامه خواهد داد و نتایج آن را هم در بخش واقعی اقتصاد که 

افزایش نرخ رشد اقتصادی است، دیده ایم. 
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از آمار منصوریان و برانکو 
تا ترکیب احتمالی داربی ۸۴

آمارها نشان می دهند که با وجود اختلاف زیاد دو تیم در جدول رده بندی، نمی توان 
استقلال را شکست خورده قطعی داربی دانست و از طرفی نمی توان حکم به شکست 

سرخ های پایتخت داد و این مسئله به جذابیت های داربی ۸۴ افزوده است.
 تیم های استقلال و پرسپولیس در چارچوب رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 
روز یکشنبه به مصاف هم می روند. نکات و ترکیب احتمالی دو تیم در این دیدار به 

شرح زیر است:
آمار منصوریان و برانکو

منصوریان در قامت سرمربی تیم های استقلال، نفت تهران و پاس همدان در 
مجموع ۶ بار مقابل پرسپولیس قرار گرفته است. ماحصل کارنامه او دو برد، سه 
مساوی و یک شکست بوده است. تیم های او هفت بار به پرسپولیس گل زده اند و پنج 

بار هم از این تیم گل خورده اند.
اما برانکو آمار خوبی برابر استقلال دارد هرچند که این آمار در مقابل خود منصوریان 

آمار ضعیفی است.
برانکو برابر استقلال  پنج بار قرار گرفته است. او یک بار به عنوان سرمربی الاتفاق 
عربستان برابر استقلال قرار گرفت، هرچند که به دلیل مشکلات مالیاتی به تهران 
نیامد و در آن بازی تیمش به استقلال باخت. اما بازگشت او به پرسپولیس دو پیروزی 
و دو تساوی برای برانکو به همراه داشته است. تیم های او هفت گل به استقلال زده اند 

و ۶ گل دریافت کرده اند.
اما در تقابل های میان منصوریان و برانکو، آمار به سود منصوریان است. این دو سه 
بار به مصاف هم رفته اند و دو تساوی و یک پیروزی برای منصوریان در این میان ثبت 
شده است. تک برد منصوریان برابر برانکو در اواخر فصل گذشته رقم خورد و پیروزی 
نفت تهران برابر پرسپولیس، این تیم را از قهرمانی دور کرد. در آن بازی مجتبی 
حقدوست بازیکن جوان فعلی استقلال در آخرین دقیقه گل دوم را برای نفت تهران 

به ثمر رساند تا پرسپولیس دو بر صفر برابر نفت تهران تن به شکست دهد.
ترکیب احتمالی

هرچند که استقلال در هفته های اخیر تغییرات زیادی در ترکیبش داشته و از 
سویی محرومیت کامیابی نیا در پرسپولیس پیش بینی ترکیب این تیم را سخت 
کرده است اما به نظر می رسد که تیم استقلال با ترکیب سید مهدی رحمتی، 
خسرو حیدری، لئوناردو پادوانی، رابسون جانواریو، میلاد زکی پور، بهنام برزای، امید 
ابراهیمی، امید نورافکن، مجتبی حقدوست، علی قربانی و کاوه رضایی به میدان برود 
و تیم پرسپولیس با ترکیب علیرضا بیرانوند، محمد انصاری، سید جلال حسینی، 
حسین ماهینی، صادق محرمی، فرشاد احمدزاده، رامین رضاییان، محسن مسلمان، 

سروش رفیعی، وحید امیری و مهدی طارمی در این بازی حاضر شود.
اتفاق ویژه

در ترکیب استقلال احتمال حضور فرشید اسماعیلی به جای مجتبی حقدوست 
وجود دارد و در آن سوی میدان این احتمال هست که به جای صادق محرمی، 
علیپور به میدان برود و فرشاد احمدزاده در خط دفاعی به میدان برود هرچند که 
پرسپولیسی ها شهاب کرمی را به تازگی به خدمت در آورده اند ولی بسیار دور از ذهن 

است که او در این بازی اولین تجربه بازیش برای پرسپولیس را بدست آورد.
نکته خاص

طبق آمارهای داربی، هرگاه فاصله دو تیم استقلال و پرسپولیس در جدول بیش از 
هشت امتیاز بوده است، هیچگاه تیم بالاتر پیروز از میدان خارج نشده است و اصطلاح 

معروف که داربی ربطی به جایگاه دو تیم ندارد را می توان با این مسئله اثبات کرد.

یکشنبه -بیست وچهارم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4217

شام مشترک سرخ آبی ها بوی تساوی می دهد؟

»خوب« بباز اما »بد« مساوی نکن

استقلال و پرسپولیس برای بردن مهم ترین بازی 
فصل، اسب ها را زین کرده اند. شهرآورد ۸۴ تهران 

یک شنبه برگزار می شود.
 یک بار دیگر، تهران شاهد برگزاری سنتی ترین 
جدال فوتبالی بین دو تیم قدیمی و مردمی ایران 
پایتخت،  چهارم  و  هشتاد  شهرآورد  بود؛  خواهد 
یک شنبه ۲۴ بهمن ماه در ورزشگاه بزرگ آزادی 
برگزار می شود و یک بار دیگر شور و هیجان بین 
هواداران سرخ آبی ایجاد شده است. کری خوانی و 
خط و نشان کشیدن برای این بازی، جزو معدود 
سرگرمی های جوانان ایرانی است و به همین دلیل 
ولی  کوتاه  سرگرمی  این  از  می کنند  تلاش  آنها 

جذاب، بهترین بهره را ببرند و لحظه ای از پرداختن 
به آن چشم نمی پوشند.

در نقطه مقابل، بازیکنان دو تیم قرار دارند که 
خوب می دانند برنده شدن در داربی، کم از قهرمانی 
ندارد. ضرب المثل فوتبالی ایرانی ها درباره این بازی 

می گوید، "داربی را ببر، یک فصل بباز."
جالب  شرایط  در  امسال  سرخ آبی  ستاره های 
توجهی به مصاف هم می روند. فاصله امتیازی دو 
تیم 1۳ است؛ نه این که نخستین بار است این 
اتفاق می افتد بلکه در بارهای قبل، یکی از دو تیم 
آشکارا وضعیت نابه سامانی داشته و هر بار هم که 
فاصله امتیازها زیاد بوده، نتیجه عجیبی رقم خورده 

است. سه بار تا به حال، فاصله امتیاز دو تیم در داربی 
زیاد بوده؛ استقلال، دو بار 1۶ و یک بار 1۴ امتیاز از 
حریف سنتی اش بیشتر امتیاز داشته اما در این سه 

بازی یک بار مساوی کرده و دو بار باخته است!
این بار، پرسپولیس 1۳ امتیاز از استقلال بیشتر 
دارد اما تفاوتی بزرگی در این بازی وجود دارد؛ در 
داشته،  زیادی  امتیازهای  استقلال  که  باری  سه 
پرسپولیس فصل بدی را پشت سر می گذاشته و 
حتی به نوعی برای بقا در لیگ می جنگیده اما این 
بار که استقلال امتیاز کمتری دارد، وضعیت چندان 
بدی ندارد. آبی ها سوم جدول هستند و چهار برد 
روحیه بخش با نتایج عالی پشت سر گذاشته اند. 

استقلال به ترتیب، صنعت نفت آبادان، پیکان و 
ماشین سازی را با زدن سه گل شکست داد و در 
را در یک دیدار دراماتیک و  السد قطر  آخر هم 
برابر دیدگان هزاران هوادار شکست داد. آبی های 
پایتخت در حالی به مصاف رقیب می روند که انگیزه 
و روحیه شان بیشتر از هر زمان دیگری در طول فصل 

شانزدهم لیگ برتر است.
سرخ ها اما در روحیه چیزی کم از رقیب ندارند. 
و  شکسته اند  را  مختلفی  رکوردهای  امسال  آنها 
می روند.  داربی  استقبال  به  پیاپی  برد  شش  با 
پرسپولیس با 9 امتیاز اختلاف با تیم دوم جدول 
همه  و  گرفته  قرار  صدر  در  تراکتورسازی  یعنی 
این تیم را از حالا قهرمان لیگ می دانند؛ در واقع، 
قرمزهای پایتخت به جز باختن یک داربی و شکسته 
شدن نوار شکست ناپذیری شان در این بازی، استرس 
چیز دیگری را ندارند و همین مساله شاید برگ 
برنده آنها باشد. پرسپولیسی ها یک مشکل بزرگ 
هم برای داربی دارند و ان غیبت کمال کامیابی نیا، 
تنها هافبک دفاعی این تیم در داربی است. برانکو 
گفته جای خالی او را پر می کند و جای نگرانی برای 
هواداران نیست اما همین هواداران خوب می دانند که 
تیمشان در پست هافبک دفاعی، بازیکن متخصصی 
مانند کامیابی نیا ندارد. باید دید آیا برانکو می تواند 
در حد کمال از بازیکنی در این پست بهره ببرد و 

کامیاب شود؟
وریا  دارد؛  داربی  برای  دو مشکل  استقلال هم 
غفوری و هرائر مگویان مصدوم هستند و به داربی 
۸۴ نمی رسند. وریا غفوری در بازی با السد، تا قبل 
از این که مصدوم شود یکی از بهترین بازی های 
امسالش را به نمایش گذاشته بود و هواداران تیمش 

را امیدوار کرده بود که در داربی هم بدرخشد.
که  دارد  این  از  حکایت  قرائن  و  شواهد  تمام 
یک شنبه قرار است یک بازی جذاب و تماشایی 
انجام شود مگر آن که اتفاق خاصی رخ دهد؛ مانند 
آن چیزی که سال های قبل و به مدت چند فصل رخ 
می داد و خون هیجان و جذابیت را از رگ های داربی 

بیرون می کشید؛ مصلحت اندیشی و محافظه کاری 
بی مورد و ترس از هیجان اجتماعی.

تا مدت ها رسم بود که بازیکنان سرخ آبی را یک 
یا چند شب قبل از داربی دور یک میز بنشانند و به 
اصطلاح، شام مشترک صرف کنند تا دوستی ها به 
شکل بهتری بین شان شکل بگیرد و در داربی اتفاق 
ناگواری رخ ندهد. نتیجه اش هم تساوی های خسته 

کننده در بازی های بی روح و کسل کننده بود.
نتیجه مساوی ذاتا اتفاق بدی نیست اگر دو تیم 
بازی جذاب و تماشایی به نمایش بگذارند و توپ 
مدام در گردش باشد و موقعیت های گل زیادی 
بازی بدون جذابیت  اما  روی دروازه ها خلق شود 
که در آن، توپ مدام روی هوا است، چیزی نیست 
که هیچ هواداری بخواهد. به جرات می توان ادعا 
کرد که هیچ کدام از هواداران فوتبال فهم استقلال 
بازی  و پرسپولیس دلش نمی خواهد شاهد یک 
خسته کننده باشد بلکه همه دوست دارند بازی زیبا 
ببینند و اگر تیم شان برنده هم نشد، مساله ای نیست.

ضیافت شام مشترک باز هم تکرار شد و اسپانسر 
مشترک دو تیم  که در هیچ جای دنیا مشابه اش 
پیدا نمی شود  سرخ آبی ها را پای یک میز نشاند و 
تمام تلاشش را کرد که "دوستی های قدیمی" را 
بازآفرینی کند. آیا باز هم یک تساوی بی روح در انتظار 
هواداران است؟  هواداران استقلال و پرسپولیس یک 
درد مشترک دارند؛ از داربی پیروزی می خواهند اما 
نه به هر قیمتی. البته آنها تساوی را دوست ندارند، 
هیچکس تساوی را دوست ندارد مخصوصا اگر بازی 
هم، فوتبال نباشد و به بازی کودکانه "استپ هوایی" 
با شام  بزند. درد مشترک هواداران سرخ آبی  تنه 

مشترک بازیکنان سرخ آبی دوا نمی شود.
به امید آن که داربی هشتاد و چهارم، جذاب، 
تماشایی و دل پسند باشد، به پیشواز جدال سرخ و 
آبی های تهران می رویم. این بازی یک شنبه از ساعت 
15 در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و با تمام شدن 
این بازی، پرونده هفته بیست و یکم لیگ برتر نیز 

بسته می شود.

قلعه نویی در انتظار لغزش پرسپولیس در دربی

تراکتورسازی با ذوبِ آهن به لیگ برتر برگشت
تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با برتری پرگل مقابل ذوب آهن بازگشتی فوق العاده به لیگ 

برتر داشت.
 هفته بیست ویکم رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور از ساعت 15 امروز )شنبه( 
با برگزاری دیدار تراکتورسازی - ذوب آهن در ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز پیگیری شد که 

در نهایت تیم تراکتورسازی موفق شد با نتیجه ۴ بر یک از سد میهمانش عبور کند.
محمد ایران پوریان در دقیقه ششم از روی نقطه پنالتی گل نخست تراکتورسازی را به ثمر 
رساند. لوسیانو ادینیو در دقیقه ۳1، محمد ابراهیمی در دقیقه ۳9 و مهدی کیانی در دقیقه 
۴+90 دیگر گل های این تیم را وارد دروازه محمدرشید مظاهری کردند. مهدی رجب زاده 

هم در دقیقه ۳۳ یکی از گل های خورده را پاسخ داد.
در نیمه دوم، ذوب آهنی ها علی رغم در اختیار داشتن توپ و میدان، حملات شان به جایی 

نرسید تا تراکتورسازان پس از باخت مقابل پرسپولیس، ۳ امتیاز این دیدار خانگی را به دست 
بیاورند.

با این برد، تراکتورسازان توانستند شمار امتیازات خود را در جدول رده بندی به عدد ۴1 
برسانند و اختلاف امتیازی شان با پرسپولیس را به شش امتیاز کاهش دهند. شاگردان امیر 
قلعه نویی حالا باید منتظر دربی فردای استقلال و پرسپولیس باشند. امیر قلعه نویی امیدوار 
است که بازیکنان تیم سابقش بتوانند پرسپولیس را شکست بدهند تا این تیم بتواند همچنان 

در کورس قهرمانی بماند.
سیدمهدی سیدعلی قضاوت این دیدار را برعهده داشت که در جریان مسابقه به هادی 
محمدی و لوسیانو ادینیو از تراکتورسازی و محمد نژادمهدی از تیم ذوب آهن کارت زرد 

نشان داد.

فروش فوق العاده املاک و مستغلات مازاد
مزایده شماره 82 امداد

کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم در نظر دارد 
اراضی متعلق  از املاک مسکونی و تجاری و  تعدادی 
به خود را از طریق برگزاری مزایده کتبی با شرایط نقد 
و اقساط و بدون کارمزد بفروش برساند لذا متقاضیان 
خرید می توانند برای بازدید از املاک مورد نظر و کسب 
برگ  اخذ  و  مزایده  برگزاری  نحوه  از  بیشتر  اطلاعات 
شرایط شرکت در مزایده تا پایان وقت اداری روز دوشنبه 
الی 14:30 به واحد تدارکات  از ساعت 8   95/11/25
امام  خیابان  در  واقع  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته 
خمینی )ره( ابتدای 16 متری سعیدی )یخچال( مراجعه 

نمایند.   تلفن: 36167629  -   36167654
زمان برگزاری مزایده و بازگشایی پاکت ها: سه شنبه 

95/11/26 ساعت 10 صبح
محل برگزاری مزایده: کمیته امداد امام خمینی )ره( 

استان قم
ملاحظات:

1. متقاضیان می بایست پیشنهاد قیمت و فرم امضا 
شده شرایط شرکت در مزایده را داخل پاکت مخصوص 
نام  و  نام  فقط  درج  از  پس  و  داده  قرار  پیشنهادات 
روز  تا ساعت 14:30  اکثر  آن حد  بر روی  خانوادگی 
دوشنبه 95/11/25 به کمیته امداد استان قم تحویل 

دهند.
2. فروشنده در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله 
و همچنین تمدید مهلت مزایده به هر شکل مجاز و 

مختار است.
و  مبهم  و  مخدوش  یا  و  سپرده  فاقد  پیشنهادات   .3
مشروط از درجه اعتبار ساقط و تکمیل و رعایت مفاد فرم 
های شرکت در مزایده که از طریق دفتر فروش ارائه می 

گردد الزامی است.
4. متقاضیان دارای شخصیت حقوقی می بایست ذیل 
فرم شرایط شرکت در مزایده را به مهر و امضاء مسئولین 

ذیربط برسانند.
5. حضور کلیه شرکت کنندگان یا نماینده آنان در جلسه 
مزایده آزاد است و عدم حضور هر یک یا کلیه شرکت 

کنندگان موجب هیچ ادعایی از طرف آنان نخواهد بود.
6. توصیه می شود متقاضیان محترم به اطلاعات مندرج 
در ستون توضیحات هر ملک توجه و ضمن رعایت مفاد 
مندرج در برگ شرایط شرکت در مزایده از ملک مورد 

نظر حتما بازدید بعمل آورند.
7. دریافت اقساط طی چک های صادره از سوی بانک 
ها )به جز صندوق قرض الحسنه( قابل دریافت بوده و از 
دریافت چک های صادره از سوی شعب شهرستان ها و 

نیز دریافت سفته معذور می باشیم.
8. در صورت پرداخت نقدی الباقی ثمن معامله مشمول 

12 درصد تخفیف به ماخذ سال خواهد شد.
9. در صورت برنده نشدن مزایده سپرده متقاضی حداکثر 

ظرف مدت 4 روز کاری عودت داده خواهد شد.
10. بازدید از کلیه املاک الزامی می باشد.



5 علمی و سلامت 

کم جان شده اید؟ منیزیم بخورید

منیزیم برای سلامتی ما لازم و ضروری است. این ماده 
معدنی برای تنظیم ضربان قلب، عملکرد خوب عضلات 
و انتقال جریان های عصبی مورد نیاز است. منیزیم 
شهرت زیادی در حفظ تعادل عصبی دارد و مانع از ایجاد 

خستگی زیاد، استرس و بی خوابی می شود. 
جالب است بدانید که این ماده معدنی تقریباً برای تمام 
سلول های بدنمان لازم است. اگر احساس می کنید 
بی خواب، مضطرب و خسته اید و به اصطلاح کم جان 
شده اید به فکر این ماده معدنی باشید. در این مطلب چند 

ماده غذایی تأمین کننده آن را معرفی می کنیم.
منیزیم در یک نگاه

نیازهای بدن ما متناسب به سن و سالمان متفاوت 
است. این نیازها در خانم های باردار، شیرده و افراد مسن 
به مراتب بیشتر است. منیزیم به میزان ۶0 درصد در 
استخوان ها ذخیره می شود و به حفظ ساختار اسکلت 
کمک می کند. این ماده معدنی همچنین به تنظیم 
عملکرد روده ها کمک می کند. متأسفانه کمبود این 
ماده به دلیل تغذیه نادرست و مسائلی مانند رژیم های 
لاغری، مصرف زیاد محصولات غذایی تصفیه شده و 
صنعتی، مصرف الکل یا استرس مزمن رایج شده است. 
اگر احساس خستگی مداوم دارید، دچار استرس هستید، 
نمی توانید خوب بخوابید، تپش قلب یا کرامپ عضلانی 
دارید احتمالاً دچار کمبود منیزیم شده اید. در ادامه مواد 
غذایی سرشار از این ماده معدنی را معرفی می کنیم. لطفاً 

با ما باشید.
کنسرو ماهی ساردین در روغن زیتون

کنسرو ماهی ساردین در روغن زیتون حاوی میزان 
زیادی منیزیم است. در واقع هر 100 گرم از این ماهی 
حاوی ۴۶۷ میلی گرم منیزیم است. اگر در بدن ما همه 
چیز خوب باشد حدود ۲5 گرم از این ماده معدنی وجود 
دارد. البته ماهی های دیگر نیز منیزیم دارند. ساده ترین 
راه برای جذب بیشتر این ماده مصرف کنسرو ماهی 
ساردین، لیموترش، کره، فلفل و جعفری یا گشنیز برای 
یک وعده غذایی است. همه این ها را با اندکی نمک به 

کمک چنگال له کنید و یک غذای پرمنیزیم میل کنید.
پودر شکلات )غیرشیرین(

استرس  دچار  دارید،  مداوم  خستگی  احساس  اگر 
هستید، نمی توانید خوب بخوابید، تپش قلب یا کرامپ 

عضلانی دارید احتمالاً دچار کمبود منیزیم شده اید
پودر کاکائوی غیرشیرین سرشار از منیزیم است. بعد از 
آن نیز شکلات سیاه با ۷0 درصد کاکائو و سپس شکلات 
سیاه با میوه های خشک و شکلات داغ شیرین جزو منابع 
منیزیم هستند. قهوه نیز حاوی منیزیم است اما مصرف 

زیاد آن باعث از بین رفتن منیزیم می شود.
زیره و دیگر ادویه ها

ادویه ها را دوستدار سلامت خود بدانید. درست است 
که مثلًا نمی توانید 100 گرم از این مواد را به غذایتان 
اضافه کنید اما مصرف آن ها به خوش طعم کردن و 
افزایش تدریجی منابع بدن کمک می کنند. مزیت دیگر 
ادویه ها در این است که میزان مصرف نمک را کاهش 
می دهند. توصیه می شود در غذاهایتان از زیره، زردچوبه، 
زنجبیل و غیره غافل نشوید. تخم گشنیز نیز تأثیر خوبی 

در افزایش میزان جذب منیزیم دارد.
گردوی برزیلی و آجیل های خودمان

آن  از  دارید حتماً  برزیلی دسترسی  گردوی  به  اگر 
استفاده کنید چون سرشار از منیزیم و همچنین سلنیوم 
است. البته برای جذب این ماده می توانید به بادام و دیگر 
آجیل ها نیز اعتماد کنید. یادتان باشد این مواد غذایی 
کلسیم و ویتامین E نیز دارند که برای افزایش انرژی و 

بهبود خلق و خوی مفید هستند.
نان تهیه شده از غلات کامل

نان یک ماده غذایی ضروری روزانه است. گرچه امروزه 
نان باکیفیت و مغذی کم شده است اما با این حال نان از 
اهمیت زیادی در رژیم غذایی برخوردار است. توصیه می 
شود از مصرف نان های صنعتی تهیه شده از آرد تصفیه 
شده و سفید بپرهیزید. نان های سبوس دار مغذی تر 
هستند. حتی می توانید دست به کار شده و در منزل نان 
تهیه کنید. حتماً به نان هایتان کنجد )اگر آلرژی ندارید( 

اضافه کنید تا میزان منیزیم آن افزایش یابد.
غذاهای دریایی

توصیه می شود که هر هفته دو مرتبه ماهی میل کنید و 
از مصرف دیگر غذاهای دریایی نیز غافل نشوید. این غذاها 
حاوی منیزیم هستند و خوردن آن ها لذت بخش است. 

میگو یکی از غذاهای دریایی توصیه شده است.
گیاه ترشک و سبزیجات سبزرنگ

بازارهای  گیاه ترشک در باغچه نیز می روید و در 
محلی وجود دارد. این گیاه طعم نسبتاً ترشی دارد و 
برای تهیه آش و غذاهای دیگر مورد استفاده قرار می 
گیرد. می توانید از این گیاه در کنار ماهی نیز استفاده 
کنید. اگر به این سبزی دسترسی ندارید می توانید از 
دیگر سبزیجات برگ سبز استفاده کنید. بخارپز کردن 
روش مناسبی برای حفظ ویتامین ها و منیزیم این 
گیاهان است. البته می توانید از آن ها در ترکیب سوپ 

یا آش استفاده کنید.
برخی آب معدنی ها

آب یکی از ضروری ترین و بهترین نوشیدنی ها برای 
سلامت بدن است. اگر کمبود منیزیم دارید بدانید که 
برخی آب معدنی ها بیش از انواع دیگر منیزیم دارند. برای 
تشخیص این مسئله باید برچسب محصول را با دقت 
بیشتری مطالعه کنید. چون درصد و میزان منیزیم روی 
آن درج می شود. برخی از این محصولات حاوی 1۲0 

میلی گرم در لیتر منیزیم هستند.
عدس

عدس جزو بهترین حبوبات است و منبع خوب منیزیم 
محسوب می شود. بهتر است عدس را با آب سرد بپزید. 
یادتان باشد که حبوبات به طور کلی خاصیت مهم دیگری 
نیز دارند. این مواد غذایی سیرکننده هستند و مانع از ریزه 
خواری می شوند. علاوه بر این می توانید این مواد غذایی 
را منبع پروتئین های گیاهی، آهن؛ فسفر و کلسیم بدانید. 
بنابراین توصیه می شود از مصرف عدسی و دیگر غذاهایی 
که با عدس تهیه می شوند غافل نباشید. توصیه می شود 

عدس پخته شده را با هویج میل کنید.

عضو انجمن علمی طب سنتی:

 »معده« خانه همه بیماری ها است 
عضو انجمن علمی طب سنتی گفت: همه مشکلات بدن مانند ریزش مو و هر بیماری 

دیگر از مغز تا شست پا را می توان با معده مرتبط دانست.
  نعمت الله مسعودی عضو انجمن علمی طب سنتی گفت: بیماری های معده به چند 
دسته تقسیم می شوند؛ سوءمزاج یکی از مشکلات اساسی معده است که به ۴ دسته 
سوءمزاج گرم، سرد، ترکیبی و خشک تقسیم بندی می شود و متخصص طب سنتی 
بر اساس علائم بیماری و شرایط بیمار، درمان را انجام می دهد. وی اضافه کرد: اما 
بیماری های اعضای دیگر بدن نیز می تواند روی معده اثرگذار باشد. یعنی مشکل از 
جای دیگری است اما اثر خود را روی معده می گذارد و این نشان از ارتباط نزدیک 
معده با تمام اعضای بدن دارد. مثلًا ممکن است فردی سردرد یا مشکل کلیه داشته 
باشد و به استفراغ های متعدد دچار شود.مسعودی در خصوص علایم معده مرطوب، 
گفت: مثلًا کسی که بعد از مصرف غذاهای آبکی احساس می کند که مَشکی در داخل 
معده است اش یا اینکه در دهان احساس رطوبت زیادی می کند و موقع خواب بزاق 
دهانش سرازیر می شود، همچنین سیری ناپذیر بودن از علایم یک معده مرطوب است.

عضو انجمن علمی طب سنتی علایم معده خشک را این چنین گفت: اشتهای کاذب، 
ضعف هضم، عطش زیاد اما رفلکس معده بیماری دیگری است که علت آن را ضعف 
دریچه ورودی معده )ضعف دهانه معده( می دانیم که در این مشکل اسید به سمت بالا 
برگشت می کند. این حالت معمولاً بعد از خوردن غذای زیاد یا خوابیدن روی غذا ایجاد 
می شود. وی ادامه داد: معده، خانه تمام بیماری هاست؛ در طب سنتی معده به حوضی 
تشبیه شده که بیماری یا سالم بودن  آن روی تمام اعضای دیگر اثرگذار است. تمامی 
مشکلات بدن مانند ریزش مو و هر بیماری دیگر، از مغز سر تا انگشت شست پا را 
می توان با معده مرتبط دانست. مسعودی گفت: به دلیل اهمیت معده در سلامت کل 
بدن توصیه می شود که کوچکترین علایم همچون سوزش مختصر و سنگینی سردل 
جدی گرفته شود. بیماری ها اگر زود تشخیص داده شود درمان آنها بسیار راحت است اما 
اگر سهل انگاری شود درمان سختی خواهند داشت مثلًا سرطان معده یک نوع سوءمزاج 

مستحکم است که به راحتی درمان نمی شود.

یک دندانپزشک :

آنچه درباره دندان  »عقل« باید بدانیم
یک دندانپزشک گفت: رویش کج دندان عقل می تواند پوسیدگی دیگر دندان ها را در 
پی داشته باشد، لذا در صورت رویش کج این دندان باید توسط دندانپزشک حذف شود. 
دکتر رضا رازقی ، با بیان اینکه دندان عقل به آخرین دندان در هر قوس فکی گفته 
می شود که بین سنین 1۸ تا ۲5 سالگی در دهان می روید، گفت:  این دندان را 
دندانپزشکان، "آسیای سوم" می نامند، که دلیل این نامگذاری به دلیل زمان رویش 
و همزمانی آن با بلوغ عقلی است. این دندانپزشک افزود: به طور معمول هر فردی در 
مجموع دارای چهار دندان عقل خواهد بود که دو دندان عقل در فک بالا و دو دندان 
عقل در فک پایین می رویند.وی با بیان اینکه دندان عقل آخرین دندانی است که رشد 
آن بعد از 1۸ سالگی آغاز می شود، اظهار کرد: رشد دندان عقل بعد از رشد کامل فک 
اتفاق افتاده و همین مسئله سبب می شود با توجه به متوقف بودن رشد فک، فضای کمی 
برای رویش دندان عقل وجود داشته باشد و به همین دلیل هم دندان های عقل گاهی 
کج در می آیند.رازقی افزود: هر نوع کمبود فضای فکی برای رشد دندان عقل، کج شدگی 
و یا رشد نامناسب این دندان ها نیاز به بررسی دارد، زیرا اگر دندان های عقل در جای 
مناسب خود نرویند و یا دندان روبرویی خود را نداشته باشد، باید نسبت به خروج آنها از 
فضای دندانی اقدام شود.این دندانپزشک با بیان اینکه گاه به دلایل مختلف دندان های 
عقل در داخل فک نهفته می مانند، گفت: همچنین اگر قسمتی از تاج این دندان ها به 
طور ناقص در دهان ظاهر  شود، به آن دندان عقل نیمه نهفته گفته می شود.رازقی ادامه 
داد: پوسیدگی دندان عقل یا پوسیدگی دندان مجاور آن از جمله مشکلاتی است که 
دندان های نهفته عقل می توانند ایجاد کنند.وی سپس با تاکید بر اینکه دندان های عقل 
نقش چندانی در جویدن غذا ندارند، افزود: ممکن است نیاز باشد دندان های عقل توسط 
دندانپزشک از فک خارج شوند و خروج آنها هیچ مشکلی برای فرد ایجاد نخواهد کرد.

این دندانپزشک خارج کردن بدون دلیل دندان عقل را توصیه نکرد و افزود: تا زمانی که 
فضای کافی برای رویش دندان عقل وجود داشته باشد و این دندان قابل استفاده باشد، 
ضرورتی برای کشیدن آن وجود ندارد.وی افزود: دندان های عقل باید دو بار در طول 
زندگی و در 1۸ سالگی که هنوز دندان خارج نشده و بین ۲۲ تا ۲۳ سالگی که زمان 

رویش دندان های عقل است، توسط دندانپزشک بررسی شود.

کنترل اشتها با مصرف 6 ماده غذایی خارق العاده!
ثابت کرده است که رژیم های غذایی حاوی  انگلیسی اخیرا  مطالعات محققان 
کربوهیدرات های تخمیر شده حاوی دو نوع ماده به نام های بتاگلوتان، و اینولین 
هستند که برای رسیدن به اهداف کاهش وزن شما را کمک خواهند کرد. مصرف این 
نوع کربوهیدرات ها باعث تولید بیشتر هورمون کنترل اشتها شده و به فرد احساس 
سیری طولانی مدت می دهد. همچنین مصرف این کربوهیدرات ها به سطوح پایین تر 
چربی های مضر و چربی احشایی کمک می کند؛ چربی هایی که با خطر ابتلا به دیابت، 
بیماری های قلبی و برخی از انواع سرطان ها مرتبط هستند. این نوع غذاها همچنین 
نقش مهمی در مدیریت و یا پیشیگری از دیابت با کنترل و نگهداری سطح قند خون در 
حد سالم دارند. این کربوهیدرات ها باعث افزایش باکتری های مفید روده و بهبود فرایند 

هضم غذا بعلاوه افزایش ایمنی بدن خواهند شد.
جو: این را بدانید که تنها دو وعده روزانه مصرف جو، کلسترول ال دی ال یا مضر را تا 
بیش از 5 درصد در عرض شش هفته کاهش می دهد. بتاگلوتان موجود در جو باعث 

دفع ال دی ال از بدن می شود.
کنگر فرنگی: آرتیشو یا کنگر فرنگی داروی لاغری است و کسانی که می  خواهند 
وزن کم کنند و لاغر شوند می  توانند هر روز آرتیشو بخورند. از تمام نقاط این گیاه می 
توان برای تهیه انواع سالادها و غذاها استفاده کرد، گیاه تازه را پس از تمیز کردن میتوان 
منجمد کرد تا در فصول مختلف از آن استفاده شود، شیره برگ آرتیشو یا کنگر فرنگی 

دارای املاح معدنی مختلف و سینارین است و مصارف درمانی فراوان دارد.
قارچ: به جنگ با چربی های بدن می رود. مصرف قارچ می تواند تولید و فعالیت سلول 
های سفید خون را افزایش دهد. بهتر است این غذا به شیوه سالمی پخته شود. از این رو 
مصرف قارچ سرخ شده از سوی متخصصان توصیه نمی  شود. قارچ بخارپز یا کبابی شده 
در فر انتخاب مناسب  تری است. توصیه می  شود که در این رژیم وعده ناهار یا شام را 
به قارچ اختصاص دهید، البته می  توانید صبحانه هم یک غذای ترکیبی مثلا املت قارچ 
بخورید. قارچ حاوی بتا گلوکان است که برای تقویت سیستم ایمنی و افزایش مقاومت 

بدن در برابر بیماری ها مهم و لازم است.
مارچوبه: برخی غذاها در فرایند هضم غذاها تاثیر فراوانی دارند و مارچوبه یکی از 
این غذاها است. این گیاه منبع اینولین؛ فیبر ویژه ای است که به افزایش باکتری های 
خوب روده کمک می کند و باعث هضم موثرتر غذاها می شود. مارچوبه باعث افزایش 
متابولیسم بدن شده و به عنوان یک چربی  سوز، به لاغری شما کمک می کند. هر 100 
گرم مارچوبه فقط ۲0 کیلوکالری انرژی دارد و بدین ترتیب یک جایگزین بسیار عالی 

برای میان وعده های پر کالری است.
موز: مصرف این میوه سرشار از پتاسیم و ویتامین ب ۶، باعث افزایش تولید سروتونین 
در مغز می شود. به طوری که مصرف آن با کاهش استرس و اضطراب رابطه دارد. اگرچه 
موز میزان کربوهیدرات یا قند بالایی دارد، اثر چندانی بر سطح قندخون بدن نمی  گذارد. 
کم بودن میزان گلوکز آن باعث می  شود قند خون نسبت به سایر غذاها به میزان قابل 
قبولی بالا رود. از طرفی گلوکز پایین برای کنترل گرسنگی بسیار مفید است. و این از 

عوامل کلیدی در کاهش وزن است.
 پیاز: مصرف پیاز یک راه طبیعی برای کاهش وزن و چربی اضافی بدن است. پیاز 
حاوی اسانس های مختلف و مواد معدنی است، که به سرعت سوخت و ساز بدن را بالا 
برده و منجر به کاهش وزن طبیعی می شود. پیاز دارای آنتی اکسیدان ها و خواص ضد 

التهابی است که یکی از سلاح های عالی در برابر افزایش وزن است.

از چه زمانی ناهنجاری های مادرزادی
 قابل تشخیص است؟ 

یک متخصص جراحی دهان، فک و صورت گفت: با توجه به پیشرفت علم در عرصه 
پزشکی امروز اغلب ناهنجاری های مادرزادی در داخل شکم مادر اصلاح می شوند. 

عباس خدایاری متخصص جراحی های دهان، فک و صورت اظهارداشت : نقایص 
و  مانند سونوگرافی  هایی  از طریق روش  ماهگی  از سه  قبل  تا  مادرزادی جنین 
تصویربرداری قابل تشخیص است. وی اظهار داشت: بسیاری از ناهنجاری های مادرزادی 
جنین را به وسیله روش هایی در داخل شکم مادر می توان اصلاح کرد ولی اگر این 
ناهنجاری های جنین خیلی شدید باشد طبق نظر مراجع قانونی سقط پزشکی انجام می 
شود.این متخصص جراحی های دهان، فک و صورت در خصوص علل ایجاد ناهنجاری 
های مادرزادی عنوان کرد: ازدواج های فامیلی و مصرف داروهای خطر زا در دوران سه 
ماهه اول بارداری که زمان تکامل جنین است از مهم ترین دلایل بروز این ناهنجاری 
ها محسوب می شود.خدایاری یادآور شد: این ناهنجاری ها می تواند در قسمت های 
دیگر بدن مانند قلب، گوش، چشم ها، مغز به وجود بیاید.همچنین شکاف لب، شکاف 
کام) یک یا ۲ طرفه(، اختلالات در فرم صورت مانند فاصله بیش از اندازه بین چشم ها و 

سندروم کروزون از ناهنجاری های مادرزادی در ناحیه صورت به شمار می آیند.
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محققان در دانشگاه اورگن در آمریکا به طراحی و ساخت یک ربات دو پا با الهام از 
شترمرغ، موفق شدند.

 به گفته محققان این پژوهش به زودی می توان از این ربات برای تحویل بار استفاده 
کرد.این ربات بسیار انعطاف پذیر بوده و در قسمت تحتانی و مچ پا دارای آزادی عمل 

برای حرکت عضلات است.
زانوهای این ربات تنها به عقب خم شده و اجازه خم شدن و ایستادن مجدد را به این 
ربات می دهد.محققان برای نیرودهی به این ربات و افزایش هرچه بیشتر سرعت آن از یک 

باتری لیتیوم یون منحصر به فرد استفاده کرده اند.
سازندگان ربات برای ساخت آن از طبیعت الهام گرفته اند.این ربات که Cassie نام دارد، 
دارای طراحی منحصر به فرد و پاهایی بلند به شکل پرندگان بزرگ بوده که اجازه خم و 
راست شدن بدون افتادن را به آن می دهد.محققان پیش بینی می کنند که از این ربات 
می توان برای ارائه بسته های مختلف و یا کمک در ماموریت های جستجو و نجات استفاده 
کرد.این ربات به دلیل داشتن پاهای بلند، می تواند به جاهایی برود که ربات های چرخدار 
توانایی آن را ندارند.طبق گفته محققان، پاهای این ربات هنوز در مراحل اولیه توسعه 
بوده و در آینده به آن سنسورهایی افزوده خواهد شد. در آینده قرار است برای تکمیل 
این ربات به آن دست نیز اضافه شود.این ربات قابلیت آن را دارد که برای خریدهای آخر 
هفته به کاربران کمک کند، مصرف انرژی را کاهش داده و فرصت بیشتری را در اختیار 

کاربران قرار دهد.

طراحی یک ربات با الهام از شترمرغ

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به طراحی 
فیلترهای جذب گرد و غبار از نانو مواد شدند که میزان 
جذب آن 99 درصد است. از این فیلترها می توان در 

تولید انبوه ماسک های مورد نیاز بهره برد.
یک  مدیرعامل  دکتر محمدمهدی شیرمحمدی، 
شرکت دانش بنیان در پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهران در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: ما در این 
شرکت موفق شدیم با فناوری نانو و استفاده از کربن 
اکتیو و نانو نقره، فیلترهای جذب آلاینده هوا از محیط 

را به تولید انبوه برسانیم.
وی با اشاره به کاربرد این فیلترها خاطر نشان کرد: از 
این محصول تولیدی، می توان در فیلتر کابین خودرو، 
کولرهای خانگی در صنعت و ماسک های تنفسی 

استفاده کرد.
شیرمحمدی با تاکید بر اینکه امروزه یکی از مشکلات 
و معضلات شهرهای بزرگ آلودگی هوا است، عنوان 

کرد: همچنین استفاده از این فیلتر ها می تواند در 
صنایع سیمان، فولاد و پتروشیمی استفاده کرد.

به گفته این محقق، امروزه ماسک هایی که در 
ایران موجود است با قیمت بالایی توزیع می شوند 
و از سوی دیگر تقلبی هستند و راندمان خیلی خیلی 

پایینی دارند.
وی با اشاره به ماسک تولیدی در این شرکت دانش 
بنیان گفت: ما ۶ لایه ماسک را با هم استفاده کردیم که 
ترکیبی از کربن اکتیو، لایه جذب غبار و نانومواد است؛ 
اینها کمک می کند که ریزگردها را با راندمان بالای 99 

درصدی جذب کند.
شیرمحمدی با بیان اینکه این ماسک نانویی می تواند 
99 درصد گازهای شیمیایی مختلف از جمله Co و 
Co۲ را جذب کند، عنوان کرد: در حال حاضر ما در 
این شرکت، روزانه ۷ هزار قطعه فیلتر جذب آلاینده را 

تولید می کنیم.

وی افزود: بنا داریم تولید خود را به روزانه 10 هزار 
قطعه و در برنامه های آینده ۲0 هزار و سالیانه ۷ میلیون 
قطعه برسانیم و آن را با قیمت پایین در سراسر کشور 

عرضه کنیم.
این محقق اظهار داشت: همچنین تاکنون موفق 
شدیم از این فیلترها به کشورهای حاشیه خلیج فارس 

و عراق صادر کنیم.
به گفته این مدیرعامل شرکت دانش بنیان، قیمت 
این فیلترهای نانویی، یک سوم و در برخی نمونه ها یک 
چهارم نمونه های اروپایی و خارجی است و اکنون در 

داروخانه های تهران توزیع می شود.
وی با اشاره به تفاوت این ماسک نانویی با سایر ماسک 
های نانویی خاطر نشان کرد: نانوفناوری دو شکل است 
که در یکی استفاده از نانو الیاف و در دیگری استفاده 
از نانو مواد است؛ وقتی در تولید ماسک و انواع فیلتر ها 
از نانو الیاف استفاده می شود خواه ناخواه با توجه به 
اینکه ماسک بسته می شود، فشار بالا می رود و در این 

صورت تنفس تا حدودی سخت تر خواهد شد.
شیر محمدی ادامه داد: اما در تولید این ماسک ها از 
نانو مواد استفاده کرده ایم که مشکلی در تنفس فرد به 
وجود نمی آید و در عین حال راندمان کار نیز بالا ست.

به گفته وی، نانو مواد روی بستر ماسک فیکس شده 
و آن را روی پارچه آورده اند تا افراد در تنفس، دچار 

مشکل نشوند.
این محقق گفت: در تولید این فیلترها از نانو ذرات 
نقره بیشتر استفاده شده، کربن اکیتو هم نانو متخلخل 
دارد و کربن اکیتو موجود در این فیلتر منجر به جذب 

گاز شده است.

فیلترهای نانویی برای جذب گرد و غبار تولید شد

گروهی از محققان سیستمی برای خودروهای بدون راننده ساخته اند که براساس آن 
عابران می توانند با حرکت دست به خودرو علامت دهند تا توقف کند یا به حرکت خود 
ادامه دهد. این سیستم از یک صفحه نمایش LED و چند حسگر برای ردیابی عابران 
پیاده در نزدیکی خود استفاده می کند. سیستم مذکور که Blink نام دارد، نقشی مهم در 
امنیت خودروهای بدون راننده در شهرهایی خواهد داشت که عابران متعددی از خیابان 
ها رد می شوند.محققان کالج رویال هنر و امپریال کالج لندن سیستم »بلینک« را در 
انگلیس ساخته اند. در بلینک از صفحه نمایش LED در شیشه جلو و پشت خودروهای 
بدون راننده استفاده می شود. همچنین سیگنال های نوری به عابران نشان می دهد 
خودرو از حضور آنها مطلع است.اگر حسگر یک خودرو عابری را در نزدیکی خود ردیابی 
کند، علامتی به شکل عابر روشن می شود و حرکت عابر را تقلید می کند و همزمان با 
صدای بوق هشدار می دهد. هنگامی که خودرو بدون راننده از حضور عابر آگاه شود، او 
می تواند با بلند کردن دست به آن علامت توقف دهد. در این حالت علامتی در صفحه 
نمایش LED سبز رنگ و اتومبیل متوقف می شود.اما اگر عابر دست خود را با زاویه 90 
درجه کنار بدن نگه دارد، خودرو به حرکت ادامه می دهد و علامت موجود در صفحه 

نمایش LED به رنگ قرمز تبدیل می شود.

خودروهای بدون راننده عابر پیاده را
 ردیابی می کنند

یک موشک اکتشاف تغییرات جوی ناسا که بین 1۳ 
فوریه تا سوم مارس از تاسیسات پرتاب محدود تحقیقاتی 
مسطح پوکر در آلاسکا به فضا پرتاب خواهد شد، قرار 
ابرهای مصنوعی  پرواز 10 دقیقه ای خود  است طی 

سفیدرنگی تولید کند.
 این موشک یکی از پنج فروندی است که از  ماه ژانویه 
تا مارس پرتاب می شوند و هر کدام حاوی ابزارهایی برای 
بررسی شفق قطبی و اثرات متقابل آن بر جو بالایی زمین 

و یونوسفر هستند.
دانشمندان مرکز فضایی گودارد ناسا در گرین بلت 
مریلند می گویند که میدان های الکتریکی باعث هدایت 

یونوسفر می شوند و از طرف دیگر، پیش بینی می شود که 
این میدان ها به ایجاد بادهای بهبودیافته بی طرف در یک 

قوس شفق می پردازند.
این موشک ها قرار است فرآیندهای وابسته به ارتفاع را 
که جریان های بی طرف محلی را در داخل شفق ایجاد 

می کنند، درک کنند.
 Black متری موشک 1۷  دو  ماموریت،  این  برای 
Brant IX تقریبا بطور همزمان ارسال خواهند شد. یک 
موشک قرار است تا اوج حدود 1۷۲ کیلومتری و دیگری 

تا ارتفاع ۳۲۳ کیلومتری پرتاب شوند.
ابرهای سفید درخشان مصنوعی توسط موشک با 

ارتفاع پایین تر تولید خواهند شد. این ابرها در حقیقت 
بخار تری متیل آلومینیوم هستند که به دانشمندان در 
زمین اجازه خواهند داد بادهای درون شفق ها را پیگیری 
کنند.تری متیل آلومینیوم در زمان مواجهه با جو، با 
اکسیژن واکنش نشان می دهد. محصول این واکنش، 
اکسید آلومینیوم، دی اکسیدکربن و بخار آب است که 
بطور طبیعی نیز در جو رخ می دهد. میزان تری متیل 
آلومینیوم استفاده شده در این آزمایش بسیار کمتر از 
مقدار مورد استفاده در نمایش های آتش بازی است. این 
ماده در ارتفاع 9۶ تا 1۶0 کیلومتری زمین منتشر خواهد 

شد و خطری برای زمینیان نخواهد داشت.

مرکز تحقیقات گلن ناسا یک قطعه الکترونیکی جدید ساخته که می تواند دمای بیش 
از ۷۳0 کلوین را برای صدها ساعت متوالی تحمل کند.

 بررسی دقیق سیاره زهره به دلیل دمای سطحی بسیار بالای آن در حدود ۷۳5 
است.  بسیار دشوار  زمین  برابر  فشار جوی 90  و  کلوین)۴۶۲ درجه سلسیوس( 

طولانی ترین زمانی که یک فضاپیما توانسته در سطح این سیاره دوام بیاورد، کاوشگر 
ونرا)Venera( 1۲ روسیه در سال 19۷۸ بود که پس از 110 دقیقه از پا درآمد.

از سال 19۸۴ تاکنون هیچ فرودگری در زهره فرود نیامده اما تراشه جدید ناسا 
می تواند این امر را تغییر دهد.  فرودگرهای قبلی، دستگاههای الکترونیکی را در مخازن 

مقاوم به حرارت و فشار قرار می دادند که وزن زیادی را به فضاپیما می افزود.
محققان ناسا به رهبری فیل نودک، مهندس الکترونیک این سازمان اکنون مدارهای 
یکپارچه نیمه رسانای کاربید سیلیکون را طراحی کرده اند. این مدارها زمانی که در 
تجهیزات "محیط های سخت" گلن که شرایط سیاره زهره را شبیه سازی می کند، قرار 
داده شدند، توانستند تا 5۲1 ساعت دوام بیاورند که به گفته ناسا، 100 برابر طولانی تر 

از همه ماموریت های سابق در این سیاره است.
گری هانتر، محقق ارشد این مطالعه اظهار کرد: این کار نه تنها امکان ماموریت های 
علمی جدید در سطح زهره و سایر اکتشافات سیاره ای را فراهم می کند، بلکه همچنین 
تاثیر چشمگیری در طیف گسترده ای از کاربردهای مرتبط زمینی مانند موتورهای 
هواپیماها به منظور ارتقای عملیات ها و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای خواهد داشت.

تولید ابرهای مصنوعی با موشک ناسا

فناوری جدید ناسا در حرارت غیرقابل تحمل "زهره" دوام خواهد آورد

رییس انجمن عفونی اطفال ایران  مطرح کرد

کدام گلودردها خطرناکند؟
رییس انجمن عفونی اطفال ایران انواع گلودرد در کودکان را شرح داد و در عین 
حال گفت: خانواده ها باد بدانند گلودردی که علائم سرماخوردگی را به همراه نداشته 

باشد، خطرناک است.
دکتر محمدرضا بلورساز ، درباره بیماری گلودرد و انواع آن، گفت: یکی از بیماری های 
شایعی که در سنین مختلف یعنی از حدود شش ماهگی  تا پایان عمر، افراد به آن 

مبتلا می شوند، بیماری گلودرد است که علل مختلفی هم دارد.
وی افزود: یکی از شایع ترین علل گلودرد ویروس ها هستند. البته علل دیگری چون 
میکروب ها، قارچ ها، بیماری های بدخیم، زخم های دهانی، آلرژی، ریفلاکس و... نیز در 
ایجاد گلودرد موثرند. البته باید توجه کرد که شیوع گلودرد ویروسی و میکروبی بیشتر 
در فصول سرد مانند پاییز، زمستان و بهار رخ می دهد. گاهی ممکن است گلودرد 
لوزه ها را درگیر کند و گاهی ممکن است تمام گلو دچار التهاب شود.رییس انجمن 
عفونی اطفال ایران با بیان اینکه علائم گلودرد در افراد، درسنین مختلف و بسته به 
نوع میکروب و ویروس متفاوت است، ادامه داد: اگر گلودرد از نوع ویروسی باشد، بیمار 
دچار تب، گلودرد، سرفه، آب ریزش بینی، گرفتگی صدا شده و گاهی با گوش درد، 

سرفه های مکرر همراه می شود. 
بنابراین مجموعه این موارد، علائم گلودرد ویروسی و سرماخوردگی است.بلورساز 
همچنین گفت: درعین حال باکتری ها هم بعضا منجر به ایجاد گلودرد می شوند. 
حال باید توجه کرد که خطرناک ترین باکتری که منجر به ایجاد گلودرد می شود و 
بسیار خطرناک است و از سن پنج تا 15 سالگی ایجاد می شود، ویروسی است به نام 
"استرپتوکوک" و علائم آن شامل تب، سردرد، لرز و استفراغ است، به طوریکه کودک 
به طور ناگهانی دچار این علائم می شود و سپس گلوی بیمار قرمز و متورم شده و روی 

سطح لوزه ها دانه های سفیدرنگی به نام اگزودا دیده می شود.
وی یکی از عوارض این نوع گلودرد را ریختن سم و عفونت میکروب به مفاصل 
یا قلب عنوان و اظهار کرد: بنابراین این گلودرد می تواند منجر به مشکل مفاصل یا 

مشکلات قلبی  شود.
 بر این اساس خانواده ها باید توجه کنند که به محض تشخیص این بیماری به 
پزشک مراجعه کنند چرا که پزشک به محض معاینه بیمار بیماری را تشخیص داده 
و داروهای پنی سیلین و... را تجویز می کند و به محض مصرف دارو، میکروب از بین 
می رود.بلورساز با بیان اینکه باید توجه کرد که گلودردی که علائم سرماخوردگی 
نداشته باشد، خطرناک است و باید فکر کنیم که شاید این گلودرد استرپتوکوکی یا 
چرکی باشد، گفت: البته یک نوع گلودرد ویروسی به نام "مونونوکلئوز" هم داریم که 
علائم آن شامل تب خفیف، بی اشتهایی، خستگی،  گلودرد بوده و غدد لنفاوی گردن 
نیز در آن  برجسته می شوند. در این نوع گلودرد نیز وقتی به گلوی بیمار نگاه  کنیم، 
ضایعات سفید رنگ روی هر دو لوزه می بینیم و طحال بیمار هم بزرگ می شود.این 
فوق تخصص عفونی کودکان ادامه داد: این نوع گلودرد نیز مانند گلودرد چرکی است. 

 منتها عامل آن ویروس بوده و درمانش هم متفاوت است. 
بنابراین باید بدانیم که گلودرد بیماری مهمی است و خانواده ها به محض اطلاع از 
این بیماری باید به پزشک مراجعه کنند چرا که به محض مراجعه، پزشک نوع بیماری 

را تشخیص می دهد و بیماری درمان می شود.



یکشنبه -بیست وچهارم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 64217
اجتماعی

شهردار قم :

اصلاح فرهنگ شهروندی هزینه های شهری را 
کاهش می دهد 

شهردار قم با اشاره به برنامه های شهرداری برای اصلاح فرهنگ شهروندی، گفت: با 
اصلاح فرهنگ شهروندی بسیاری از هزینه های شهری کاهش می یابد.

 دکتر سقاییان نژاد با اشاره به تاثیر فرهنگ شهروندی بر رفتار شهروندان افزود: 
شهرداری قم تلاش می کند تا به فرهنگ شهروندی مطلوب برسد که اگر چنین 
شود بسیاری از رفتارهای فرهنگی شهروندان تحت الشعاع قرار می گیرد و بسیاری از 

هزینه ها کاهش می یابد.
وی فرهنگ شهروندی را یکی از مهم ترین مسائل شهری دانست و یادآور شد: 
در سال گذشته اعلام کرده بودیم که در زمینه فرهنگ شهروندی محدودیتی در 
اختصاص منابع نداریم و امسال نیز با حرکت جدیدی که سازمان فرهنگی هنری 
ورزشی شهرداری قم انجام داده است، اصلاح فرهنگ شهروندی از سیاست های 
اصلی شهرداری است. شهردار قم با تاکید بر جدیت شهرداری قم در اصلاح فرهنگ 
شهروندی، ادامه داد: در این زمینه مشکل بودجه نداریم و با استفاده از ظرفیت های 
مختلف و با طیب خاطر به حرکت خود در تقویت فرهنگ شهروندی خواهیم 
پرداخت. وی یادآور شد: بر اساس برنامه سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری 
قم، این سازمان اقدام به احصا و اطلاع رسانی جنبه های مختلف فرهنگ شهروندی 
خواهد کرد تا هر شخصی مایل به فعالیت در آن زمینه است، از سوی شهرداری مورد 
حمایت و تقویت قرار گیرد. سقاییان نژاد اضافه کرد: با اتخاذ این روش بدون ایجاد 
تشکیلات جدید و با استفاده از ظرفیت های موجود در شهر قم تلاش خواهیم کرد 
تا مولفه های فرهنگ شهروندی را تقویت کنیم. وی با اشاره به ابعاد اهمیت فرهنگ 
شهروندی اضافه کرد: با اصلاح مولفه های فرهنگ شهروندی علاوه بر اینکه بسیاری 
از هزینه های شهری کاهش می یابد، شاهد ایجاد آرامش خاطر و رضایت بیشتر در 
میان شهروندان خواهیم بود. شهردار قم با بیان اینکه اصلاح فرهنگ شهروندی بر 
سایر رفتارهای شهروندان تاثیرگذار است،  خاطرنشان کرد: اصلاح فرهنگ شهروندی 

زمینه ارتقای کیفی بسیاری از خدمات را فراهم می کند.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر  اعلام کرد

راه اندازی دفاتر تسهیل گری در بافت فرسوده قم 
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( گفت: در بودجه سال 9۶ این سازمان ایجاد یك یا دو دفتر تسهیل گری 

را در هر کدام از محلات در بافت فرسوده شهر قم پیش بینی شده است .
علیرضا خاکی با اشاره به اهمیت پرداختن به بافت فرسوده شهر قم، اظهار کرد: 
طی سال های اخیر تنها کمتر از 10 درصد در بافت فرسوده شهر قم مداخله داشتیم 
و وضعیت شهرهای دیگر هم در این زمینه بهتر از شهر قم نیست. وی ادامه داد: 
رویکردهای شهرداری در بافت فرسوده شهر قم تاکنون رویکرد ترافیکی بوده که باید 
آن را به سمت رویکرد اجتماعی سوق دهیم، مهم ترین رویکرد ما در بافت فرسوده 
رویکرد اجتماعی خواهد بود. خاکی افزود: در بودجه سال 9۶ این سازمان ایجاد یك یا 
دو دفتر تسهیل گری را در هر کدام از محلات در بافت فرسوده شهر قم پیش بینی 
نموده ایم. وی با اشاره به خدمات دفاتر تسهیل گری در بافت فرسوده، اظهار کرد: این 
دفاتر بومی است، البته نمونه دفاتر تسهیل گری در شهرهای دیگر هم وجود دارد، باید 
در هر محله ای یك دفتر و یك کارشناس وجود داشته باشد تا شهروندان به آن دفاتر 
مراجعه کنند. مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( ادامه داد: باید بسته های مختلف برای بازسازی بافت فرسوده در 
دفاتر تسهیل گری به شهروندان ارائه شود و این دفاتر در تصمیم گیری، طرح ریزی و 
برنامه ریزی به شهروندان برای بازسازی بافت فرسوده کمك کنند. خاکی افزود: عمده 
ساکنان بافت فرسوده شهر قم برای نوسازی منازل خود مشکل مالی ندارند، و باید 

انگیزه برای این کار رو توسعه دهیم .

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اکران نشان های ایام فاطمیه
 بر المان های مناسبتی قم 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اکران نشان های ایام فاطمیه، بر المان 
های مناسبتی قم خبر داد .

وحید وزیری راد ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرا رسیدن ایام عزاداری فاطمیه 
اظهار داشت: به منظور حفظ و ارج نهادن به ایام عزاداری فاطمیه و تأکید بزرگان دین 
نسبت به حفظ شئون آن، المان های مناسبتی نیز با نشان هایی از این ایام در سطح 
شهر قم نصب گردید. وی با اشاره به فرا رسیدن دهه اول فاطمیه و شهادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( افزود: از شب گذشته نصب نمادهای فاطمی در قم شروع و طی 
آن تعداد 1۲0 المان در سطح شهر قم نصب گردید. وزیری راد با اشاره به اینکه سیاه 
پوش کردن شهر قم نیز از شب گذشته آغاز شده است خاطر نشان کرد: فضاسازی 
شهری از جمله اولویت های این مجموعه در راستای تعظیم شعائر الهی می باشد. 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه این سازمان سعی در طراحی 
و اجرای المان هایی متناسب با فضای معنوی قم و ایام خاص مذهبی با هویت دینی 
دارد افزود: همه نهادها و اقشار مختلف مردم باید با همکاری یکدیگر سیمای قم را 
متناسب با شأن ساکنان و زائران و فضای شوق انگیز شهر بیارایند. وزیری راد در 
خصوص اهداف این سازمان نیز بیان داشت: این مجموعه با هدف بررسی و ساماندهی 
سیما و منظر شهری استان قم و بالا بردن توانمندی هنرمندان در طراحی فضاها و 

المان ها و اجرای طرح توسط هنرمندان ارجمند فعالیت خود را آغاز نموده است.
 

معاون بهره برداری آبفای قم:

فشار آب هسته مرکزی شهر قم بهبود می یابد
اتصال خط آبرسانی  از  معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم 
جدیدالاحداث خیابان شهید روحانی به خطوط اصلی آبرسانی به منظور تقویت و 

بهبود فشار آب هسته مرکزی شهر قم خبر داد.
مهندس مهدی نظرزاده با اشاره به اتصال خط آبرسانی جدیدالاحداث خیابان شهید 
روحانی به خطوط اصلی آبرسانی شهر قم اظهار داشت: تقویت و بهبود فشار و توزیع 
یکنواخت آب در هسته مرکزی شهر به ویژه مناطق 1، ۳ و ۷ شهری از جمله 
اهداف اجرای این پروژه است. وی با بیان اینکه در این پروژه خط لوله هزار میلی متر 
جدیدالاحداث خیابان شهید روحانی به خط اصلی هزار و ۲00 میلی متر متصل شد، 
خاطرنشان کرد: در همین راستا آب رینگ شرقی قم 19 بهمن ماه قطع شد اما با 
توجه به اینکه مناطقی وسیعی از شهر تحت پوشش این خط لوله بودند اقدام به تأمین 
آب مورد نیاز از نقاط دیگر شد تا از قطع آب در این مناطق جلوگیری شود. معاون بهره 
برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه مشکلات پیش آمده باعث 
افزایش زمان اجرای این پروژه شد، تاکید کرد: با وجود گستردگی مناطق تحت تأثیر 
این پروژه، به جز در مواردی که با افت فشار آب مواجه بودیم هیچ گونه قطعی آب 
نداشتیم. وی خاطرنشان کرد: با استفاده از موقعیت به دست آمده همزمان با اجرای 
این پروژه یک شیر خط 1۲00 میلی متر، ۲ شیر خط ۴00 میلی متر و یک فشار 
شکن ۳00 میلی متر تعویض و شیرهای تخلیه هوا نیز اصلاح شد. مهندس نظرزاده با 
بیان اینکه با اجرای این پروژه بخشی از خط آبرسانی جدیدالاحداث خیابان روحانی 
آماده بهره برداری برای انشعابات فرعی است، یادآور شد: اقدامات مورد نیاز برای تکمیل 
این پروژه همچنان ادامه می یابد. وی در پایان ضمن قدردانی از صبر و شکیبایی مردم 
در زمان اجرای این پروژه، از تمام دستگاه ها و سازمان هان از جمله شهرداری، شورای 
حمل ونقل ترافیک، پلیس راهنمایی و رانندگی و شرکت آب منطقه ای قم که شرکت 

آب و فاضلاب را در اجرای این پروژه یاری رساندند تشکر کرد.

 با حضوراستاندار قم:

 پست برق شهرك صنعتی محمودآباد قم 
افتتاح شد

با حضور استاندار، نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل شرکت 
شهرك های صنعتی قم و جمعی از مدیران استان، پست برق شهرك صنعتی 

محموداباد با ظرفیت ۸0 مگاولت آمپر به بهره برداری رسید. 
سید مهدی صادقی استاندار قم در مراسم افتتاح این پروژه عمرانی در شهرك 
صنعتی محموداباد قم طی سخنانی با گرامیداشت دهه مبارک فجر، اظهار داشت: 
افتتاح این پست برق در استان قم ثمرات خوبی برای تأمین برق مورد نیاز شهرک 

صنعتی محمود آباد و شکوهیه خواهد داشت.
صادقی با تأکید بر هماهنگی و همسویی مسئولین استان در جهت توسعه همه 
بخش ها در قم، تصریح کرد: خواسته همه مدیران ارشد استان خدمت به مردم 
است و زمانی که تلاش های مدیران اجرایی هم جهت و تکمیل کننده باشد 
میتوان به پیشرفت های مناسبی در استان دست یافتوی پروژه های برقی افتتاح 
شده در استان را بسیار حائز اهمیت دانست و عنوان کرد: این پست های برق نقش 
مهمی در تأمین برق واحد های تولیدی شهرک صنعتی محمود آباد و شکوهیه 

خواهد داشت.

از دیدگاه روان شناسی، خنده واکنشی است که برای تخلیه 
هیجانات به کار می رود؛ درواقع ازطریق خندیدن، انرژی ذخیره شده 
ناشی از شرایط مختلف مثل کنترل محیط یا ذهن فرد و حوادث 
زندگی، از ذهن و بدن تخلیه می شود و به همین دلیل معمولا پس 
از مدتی خندیدن، احساس آرامش زیادی به فرد دست می دهد. 

بسیاری از کارشناسان معتقدند که افزایش نشاط اجتماعی، 
می تواند باعث کاهش آسیب های اجتماعی شود. شادی و نشاط 
اجتماعی و حضور آن در یک جامعه از منظر علوم و افراد متخصص 
حوزه های مختلف، از نشانه های یک جامعه سالم است. وقتی نشاط 
و شادی از یک جامعه رخت بربندد، جامعه دچار بروز عواملی مانند 
افسردگی، انفعال، انحرافات مختلف فردی، جمعی، فرهنگی و... 
می شود. داشتن تفریحات سالم از نیازهای یک خانواده و جامعه 
است و تفریحات نقش مؤثری در شادابی جامعه دارند که وجود 

آن در رده های مختلف جامعه منجر به نشاط اجتماعی می شود.
 نشاط اجتماعی چیست؟

"دکتر فریبرز ایزدیار" جامعه شناس در این باره معتقد است: 
نشاط اجتماعی، اثرات و آثاری چند بر زندگی شهروندان و جامعه 
دارد که تعلق اجتماعی، همبستگی اجتماعی، مسئولیت پذیری 
روانی  سلامت  شاخص های  ارتقاء  اجتماعی،  وفاق  اجتماعی، 
و اجتماعی، افزایش رضایت از زندگی یا رضایت شغلی، پویایی 
اجتماعی، کاهش هزینه های مردم، افزایش امید در جامعه، زندگی 
متعادل و باثبات، ارتقاء کیفیت زندگی، افزایش خلاقیت و نوآوری، 
کاهش آسیب های اجتماعی)خصوصا در جوانان( و...، ازجمله آن 
است. بدون شک در چنین محیطی، امنیت اجتماعی و فردی 
راحت تر به دست می آید و در محیط شاد، ذهن انسان پویا، زبانش 

گویا و استعدادش شکوفا می شود.
  تفریحات سالم، عامل کاهش آسیب های فردی و 

جمعی
دکتر "علی باصری" جامعه شناس هم نقش تفریحات سالم را در 
کاهش آسیب های فردی و اجتماعی بسیار حائز اهمیت می داند و 
یادآور می شود: برای بررسی سلامت روانی نهاد خانواده، تفریحات 
سالم بسیار تأثیرگذار است و می تواند منجر به کاهش آسیب های 
فردی و اجتماعی شود. وی با بیان اینکه تحقیقات نشان داده 
است که هرچه تفریحات سالم درون جامعه مهیا باشد، پویایی و 
بالندگی بهداشت روانی بیشتر می شود، می افزاید: نکته اساسی در 
نوع نگرش افراد و تصورهای غالب افراد نسبت به تفریح، سرگرمی، 

اوقات فراغت و میزان باور به کاهش تنش ها و اضطراب های 
اجتماعی است که مهم تلقی می شود. این جامعه شناس اظهار 
می کند: امروزه انسان شناسان شهری بر این باورند که هرچه 
فضاها و طراحی های شهری برای زندگی شهروندان بیشتر فراهم 
باشد، خانواده ها نیز آرامش فرهنگی، روانی و اجتماعی بیشتری 
دارند. باصری اوقات فراغت را زمانی می داند که افراد از کار روزمره 
فارغ می شوند و وقت خود را با مواردی مانند تفریح، سرگرمی، 
گشت وگذار و سینما رفتن سپری می کنند. وی می افزاید: امروزه 
باتوجه به نگرش فرزندان و تغییر علایق آن ها، ما شاهد تفریحات 
به  صورت های گوناگونی هستیم که استفاده از فضاهای مجازی، 

ورزشی و سینما رفتن برخی از آن ها است.
 نقش انسان به عنوان شهروند اجتماعی

دکتر "یعقوب شفیعی فرد" متخصص روان شناسی سلامت نیز 
با بیان اینکه انسان در زندگی شخصی می تواند به طور همزمان 
نقش های مختلفی مانند پدر، مادر، همکار و شهروند اجتماعی 
داشته باشد، درباره نقش نشاط در جامعه می گوید: توان همه افراد 
برای ایفای یک نقش سخت، یکسان نیست و افرادی که ازلحاظ 
سلامت روان شناختی سالم باشند، می توانند این نقش را ایفا کنند 
و سلامت روان شناختی، پیش فرض ایفای نقش در خانواده است.

  تغییرپذیری سلامت روان درطول زندگی
شفیعی فرد با اشاره به اینکه سلامت روان می تواند در اثر شرایط، 
عوامل و متغیرهای مختلف درطول زندگی تغییر کند، می افزاید: 
احساس شادکامی و خوشبختی تحت تأثیر سه عامل نقش عوامل 
ارثی، امکانات و انتخاب ها است. این روان شناس سلامت تصریح 
می کند: عوامل ارثی می تواند بر میزان شادکامی مردم تأثیر بگذارد؛ 
به عنوان مثال افرادی وجود دارند که ازنظر اقتصادی وضعیت 
مناسبی ندارند، اما از درون بسیار شادکام هستند و این به دلیل 
عوامل ژنتیکی و ارثی در فرد است. وی ادامه می دهد: عوامل ارثی 
50درصد در میزان شادکامی تأثیر دارد که بر این عوامل ارثی 

نمی توان چندان تأثیر گذاشت، زیرا به نسبت ثابت است.
   تأثیر 1۰درصدی امکانات بر شادکامی

شفیعی فرد با تأکید بر اینکه پژوهش ها نشان داده است که 
است،  تأثیرگذار  شادکامی  میزان  در  تنها 10درصد  امکانات 
می گوید: پول بیشتر، خودروی گران قیمت و امکانات، در شادی 
افراد تأثیر کمی دارد و اگر این دسته از افراد ثروتمند شاد هستند، 
بیشتر به دلیل متغیرهای دیگر مانند عوامل ارثی است. این دکترای 
تخصصی روان شناسی سلامت اظهار می کند: ۴0درصد شادکامی 
تابع انتخاب ها است که می تواند انتخاب نوع فعالیت های روزانه یا 

انتخاب نوع نگرش ها باشد که توسط خود فرد انجام می شود و 
این به اختیار او است که چه تفریحات سالمی را در انتخاب های 
خود بگنجاند؛ تا هم کیفیت شخصی زندگی و هم کیفیت زندگی 

زناشویی خانواده را تغییر بدهد.
  عدم آگاهی مردم از نحوه صحیح گذراندن اوقات 

فراغت
دکتر "مجید ابهری" متخصص علوم رفتاری هم در این باره 
با اشاره به اینکه الگو و برنامه گذراندن اوقات فراغت، بستگی 
مستقیم به سبک زندگی دارد، می گوید: متأسفانه ۸0درصد 
مردم نسبت به نحوه درست پرکردن و گذراندن اوقات فراغت، 
آگاهی ندارند و تماشای تلویزیون به ویژه فیلم های ماهواره ای، 
یکی از اصلی ترین ابزارهای پرکردن اوقات فراغت ۴0درصد از 
خانواده ها شده است که عوارض آن در تربیت فرزندان و آینده 
خانواده غیرقابل انکار است. وی درنظر گرفتن روابط عاطفی و 
خانوادگی را اساس دوام و استحکام خانواده در راستای حفظ 
و بهداشت روان می داند و می افزاید: امروزه در اغلب خانواده ها 
به علت اشتغال پدر و مادر، فرزندان برنامه معینی برای گذراندن 
اوقات فراغت ندارند و بازی های رایانه ای باوجود زیان های متعدد، 

اصلی ترین برنامه تفریحی نوجوانان و جوانان شده است.
   افزایش آمار طلاق از عوارض خستگی روح و روان

این متخصص علوم رفتاری تصریح می کند: اکثر تشنج های 
خانوادگی و درگیری های لفظی، ناشی از خستگی روح و روان 
است که عوارض آن هم متوجه زوجین و فرزندان می شود و 
باعث بالا رفتن عامل طلاق و همچنین طلاق عاطفی و روانی 
شده است. وی با بیان اینکه مشکلات محیطی مانند فشارهای 
اقتصادی، آشکارترین دلیل درگیری های فیزیکی رو به افزایش در 
جامعه است، می گوید: خستگی روح و روان والدین خانواده، به طور 

مستقیم بر بهداشت روان فرزندان تأثیر می گذارد.
روش  و  شکل  می کند:  اظهار  ادامه  در  دانشگاه  استاد  این 
تفریحات در خانواده، تأثیر مستقیم بر شادی و نشاط روانی دارد؛ 
بنابراین سازمان ها و نهادهای متولی موظف به سیاست گذاری، 
برنامه ریزی و ارائه امکانات رایگان یا ارزان قیمت برای تقویت نشاط 
اجتماعی هستند. ابهری در پایان می افزاید: دیدوبازدید فامیلی، 
برنامه تفریحی هفتگی، ورزش های گروهی و سفرهای تفریحی 
و زیارتی می تواند اصلی ترین برنامه های پرکردن اوقات فراغت 

خانواده ها باشد.

تأثیرپذیری جامعه و افراد از نشاط یکدیگر چگونه است؟ 

شادی و نشاط لازمه زندگی اجتماعی 

چگونه کودکان را از آسیب های فضای مجازی مصون نگه داریم؟ 

شبکه های اجتماعی برای من فرصت است یا تهدید؟!

با ظهور رسانه های نوین و دسترسی دانش آموزان به منابع مختلف در فضای مجازی ، 
عضویت در شبکه های اجتماعی ، جستجوهای اینترنتی و ده ها فعالیت ارتباطی دیگر ، از 

سهم فیزیکی مدرسه کاسته و بر مساحت مجازی آن ، افزوده شده است. 
در این میان دانش آموزان فقط به اطلاعات ضروری و محتوای سالم رسانه ها دسترسی 
ندارند بلکه محتوای ناسالم و مخرب نیز در این فضاها به وفور مشاهده می شود که لزوم توجه 

خانواده به آن از جمله ضرورت های استفاده از این فضاها است. 
در این شرایط سواد رسانه ای برای در امان ماندن کودکان و نوجوانان از پیامدهای استفاده 
غیراصولی از این ابزارها اهمیت پیدا می کند. برای مثال آموزش سواد رسانه ای نوعی 
مصونیت بخشی درونی برای فرد ایجاد می کند به عبارت دیگر هنگامی که ذهن فرد با 
دریافت آموزش سواد رسانه ای، انتخاب و امتناع را آموخته و معیارها را به دست آورده باشد، 
سالم تر می ماند و قرنطینه هم لازم نیست، بنابراین آموزش سواد رسانه ای می تواند یاری 

گر دانش آموزان در استفاده مفید از رسانه ها باشد.
سواد رسانه ای چیست؟ دستیابی فرد به مهارت و تخصص لازم برای تشخیص مطالب و 
محصولات مفید و غیرمفید رسانه های نوشتاری، تصویری و شنیداری را سواد رسانه ای می 

گویند و این شاید ساده ترین تعریف سواد رسانه ای است.
ایرنا بر آن است در یک گفت وگوی پژوهشی با دکتر سید بشیر حسینی کارشناس رسانه 
، استاد دانشگاه و مؤلف کتاب » تفکر و سواد رسانه ای « به بررسی چگونگی محافظت 
کودکان از آسیب های اجتماعی فضای مجازی بپردازد و به سؤالاتی با این رویکرد که 
آموزش سواد رسانه ای در مدارس به ویژه در مقاطع ابتدایی تا چه میزان در توانمند سازی 
دانش آموزان مؤثر است ؟ و به منظور تقویت قدرت پرسشگری نقادانه ، استقلال فردی و 
خودمدیریتی آنان در تجزیه و تحلیل اطلاعات در فضای مجازی چه راهکارهایی پیشنهاد 

می شود ؟ پاسخ دهد .
آنچه می خوانید ماحصل این گفت و گو است :

آموزش سواد رسانه ای در مدارس به ویژه در مقاطع ابتدایی تا چه میزان در 
توانمند سازی دانش آموزان مؤثر است ؟

در عصر امروز کودکان آنقدر با رسانه ها درگیرندکه مؤلفه یادگیری اجتماعی به یادگیری 
رسانه ای پیوند خورده است .

درحقیقت رسانه به تعبیر غربی ها » big brother « یا برادر بزرگتر به عنوان یک عضو 
صمیمی ، پر تکرار با با لاترین کمیت و کیفیت به زندگی خانواده ها تحمیل شده است البته 
فارغ از این که ظهور این پدیده اجتماعی چقدر خوب یا بد ،درست یا غلط است به عنوان 

یک واقعیت موجود توصیف می شود .
در حال حاضر با توجه به اینکه رسانه ها قسمت اعظم زندگی کودکان ، نوجوانان و جوانان 
رااز بدو تولددر برگرفته است ، لذا ضرورت دارد نحوه مواجهه صحیح با این پدیده را آموزش 
ببینند و با یادگیری سواد رسانه ای ومدیریت مصرف بدانند که چگونه از مزایای رسانه ها بهره 

ببرند و از مضرات آن در امان باشند.
بنابر این لازم است کودکان به ویژه ، در مدارس آموزش ببینند که چگونه از رسانه ها بهتر 
استفاده کنند ودر عین حال آن را در کنار بقیه شئون زندگی خود داشته باشند . متاسفانه در 
این حوزه در کشور ما با خلاء آموزشی مواجه هستیم چنانکه مسئله ای مثل پلاسکو و نحوه 
برخورد اجتماعی با آن و بسیاری موارد مشابه دیگر که مؤید و مؤکد نبود آموزش سواد رسانه 

ای است لذا باید خیلی جدی تر آموزش از مقاطع ابتدایی شروع شود .
در حقیقت آموزش سواد رسانه ای ضروت دارد از بدو تولد آغاز شود چنانکه بسیاری از 
بزرگان رسانه از مؤلفه ی به نام » مثلث سواد رسانه ای « نام می برند و معتقدند باید رابطه 
تعاملی بین کودک ، والدین و مربیان در این حوزه شکل گیرد ونهضت سواد رسانه ای آغاز 

شود. در واقع همانطور که در دهه ۶0 نهضت سواد آموزی داشتیم در دهه 90 نیز نیازمند 
نهضت سواد رسانه ای هستیم.

سبک زندگی مخاطب امروزی به شدت با سرگرمی پیوند خورده است لذا سرگرمی دیگر 
یک نیاز فرعی یا فانتزی نیست بلکه به عنوان یکی از ارکان ضروری زندگی هر کودک ، 
نوجوان و جوان است ، بنابر این اگر آموزش بدون سرگرمی اتفاق بیافتد محکوم به شکست 

است. 
واژه سرگرم آموزی ( )Edutainment که تلفیق واژه های سرگرمیentertainment( ) و 
آموزش )education( است به عنوان یک شیوه آموزشی و یک ابزار کارکردی ابتدا مکمل 
آموزش بود اما الان به نظر می رسد که آموزش های رسمی ، آموزش های یک سویه، آموزش 

های فارغ از سرگرمی مکمل این شیوه آموزشی است .
بنابراین سواد رسانه ای برای توانمندسازی دانش آموزان به عنوان یک ابزار ویک رویکرد 

آموزشی محسوب می شود .
یونسکو هدف آموزش سواد رسانه ای را ارتقای مهارت های تحلیل انتقادی پیام 
های رسانه ای و خود مدیریتی مخاطبان می داند ، حضرتعالی سواد رسانه ای وتأثیر 

آن را در خودمدیریتی دانش آموزان چگونه تحلیل می فرمایید ؟
هر نسلی متناسب با توان و زمان خود باید قابلیت های بهزیستی را پیدا کند ، یعنی به 
عبارت دیگر در دوران زندگی خود بتواند بهتر زندگی کند. در عصر حاضر مگر می شود 
فردی از رسانه ها استفاده نکند اما باید شیوه استفاده از رسانه را آموزش ببیند یعنی با وجود 
دسترسی به حجم بالای اطلاعات به این توانایی برسد که اطلاعات غیر ضروری را تشخیص 
دهد. در دوره های آموزشی گذشته سواد به معنای خواندن و نوشتن بود و سواد را سواد 
مکتوب می دانستیم الان با ظهور رسانه های مختلف ، فردی که از اینترنت و مهارت های 
کامپیوتر و گوشی تلفن همراه بی بهره باشد به اطلاعات مورد نیازش نمی تواند دسترسی 
پیدا کند و اگر سواد رسانه ای نداشته باشد قادر نخواهد بود اطلاعات غیرضروری را ازخود 

دور کند، لذا توانمند سازی و آموزش تفکر انتقادی بسیار مهم است. 
امروزه در کشورهای توسعه یافته در حوزه آموزش علاوه بر تفکر نقاد به تفکر خلاق 
متمرکز شده اند یعنی این که مخاطبان فقط انتقاد نکنند بلکه به سمت خلاقیت ، اصلاح 

ومثبت نگری بروند . 

مؤلفه » خود مدیریتی « که در سؤال خود عنوان کرده اید در واقع باید گفت خودمدیریتی 
ثمره اصلی سواد رسانه ای است ، یعنی در گذشته این گونه تلقی می شد که همواره دیگرانی 
اعم از خانواده و دولت باید کنترل رسانه ها را داشته باشند به تعبیری مخاطب منفعل تلقی 

می شد اما در این دوره مخاطب فعال است وسهم جدی در کنترل رسانه دارد.
این تحلیل به معنای نفی نظارت مدیریت یا کمک اعضای خانواده یا دولت و نهادهای 
قانونی نیست ، اما سواد رسانه ای به مخاطب کودک ، نوجوان و جوان می گوید در این 
دنیایی که رسانه ها به شدت تو را احاطه کرده است » خودت هوای خودت را داشته باش « .
با توجه به تغییر در شیوه های یادگیری دانش آموزان به ویژه در مقاطع ابتدایی 
، به منظور تقویت قدرت پرسشگری نقادانه و استقلال فردی آنان در تجزیه و 
تحلیل اطلاعات در فضای مجازی و حفاظت آنان در مقابل آسیب های اجتماعی 

این فضا ، چه راهکارهایی را پیشنهاد می فرمایید ؟
راهکار اصلی فرمول » استفاده مشروط و محدود « است یعنی برای این که رسانه ها را 
بتوانیم در خدمت خودمان داشته باشیم و مسلط بر رسانه ها باشیم نه اسیر آنها، ضرورت دارد 

از فرمول یاد شده استفاده کنیم .
در فرمول استفاده مشروط و محدود ، هرکدام بر چهار مؤلفه استوار است . شرط اول آنکه 
؛ در مصرف رسانه ای اولویت بندی شود یعنی اولویت ارتباطات انسانی و صمیمیت حقیقی 
نباید جای خودش را صرفا به ارتباطات رسانه ای بدهد یا اولویت خانواده نباید جای خود 
را به بازی و سرگرمی بدهد. شرط دوم ؛ رعایت اصول اخلاقی است یعنی همانطور که ما 
باید همواره غذای سالم مصرف کنیم و غذای مسموم مصرف نکنیم در مصرف رسانه ها هم 
استفاده از غذاهای سالم و مناسب شرط است . شرط سوم ؛ شرط تکلیف محوری است به 
این معنا که دانش آموز بداند که ابتدا باید تکلیف واجب خود را که تکلیف درسی است عمل 
کند یا یک کارمند اداری بداند که تکلیف اولیه و واجب او انجام وظایف اداری است در حالی 
که در ادارات مشاهده می شود که در بسیاری از اوقات کارمند آن کار ارباب رجوع را راه نمی 

اندازند چون با تلگرام ، اینستاگرام ، بازی های شخصی . . ، مشغول هستند.
شرط چهارم ؛ شرط » تولید محصول « است یعنی هر مخاطبی تولید محتوا کند و 

محصولات خود را لحظه به لحظه ارتقا دهد .
در فرمول » استفاده مشروط ومحدود « نیز مصرف رسانه ای باید به چهار عامل ؛ مکان 
زمان، قیمت و قوانین محدود باشد .در عامل مکان ؛ بچه ها باید بدانند که در هر جایی نباید 
ازموبایل استفاده کرد به عنوان مثال در بعضی از جمع های دوستانه و خانوادگی و دید و 
بازدیدهای نوروزی جای استفاده از تلفن همراه نیست . در عامل زمان هم مخاطب باید این 
آگاهی را داشته باشد که هر زمانی برای استفاده از تلفن همراه مناسب نیست مثل استفاده 
از تلفن همراه درنصف شب یا اینکه به عنوان مثال اگر چلو کباب غذای خوبی هم باشد ده 
پرس خوردن پشت سرهم این غذا در یک روز سبب بیماری می شود این محدویت ها نیز 

برای استفاده از رسانه هاوجود دارد .
در عامل قیمت ؛ بچه ها باید مدیریت معاش و تدبیر اقتصادی را آموزش ببینند و بدانند 
زمانی که از گوشی خود استفاده های مختلفی می کنند، اینترنت و تماس های او در هرماه 

چقدر هزینه دارد و یاد بگیرد هزینه های خود را مدیریت کنند. 
عامل چهارم ؛ محدودیت قوانین است منظور از قوانین فقط قوانین مکتوب ، رسمی ، 
ملی و بین المللی نیست و ضروری است برای مصرف رسانه ای قواعد و قوانین خانوادگی و 

شخصی وضع و رعایت شود .
کلام آخر آن که استفاده مشروط و محدود از رسانه ها سبب می شود که از مزایای رسانه 
ها بهتر استفاده شود و معایب و آسیب های آن به مخاطب به ویژه مخاطب کودک لطمه 

نزند.

شبکه های اجتماعی حالا به بخشی از زندگی روزمره اغلب افراد، 
تبدیل شده اند. شبکه هایی که امکانات متنوعی را در اختیار کاربران 
قرار می دهند. عده ای معتقدند که باید فیلترهایی برای آنها لحاظ 
شود و عده ای دیگر، این شبکه ها را ابزاری در جهت گسترش دنیای 
ارتباطات و فناوری می دانند. اما به راستی منافع این شبکه ها بیشتر 

است یا معایب آنها؟
افزایش روزافزون تعداد کاربران ایرانی در شبکه های اجتماعی از 
قبیل، لاین، تلگرام، واتساب و اینستاگرام، موضوعی قابل توجه است. 
همه اینها اپلیکیشن هایی هستند که هر چه جلوتر می روند امکانات 
بیشتری در اختیار مخاطبان خود قرار می دهند و همین امر موجب 

می شود تا دایره گسترده تری از مخاطبان ایجاد کنند.
اما نکته قابل توجه و البته قابل تاملی هم در این زمینه وجود دارد و 
آن این است که تا چه اندازه این اپلیکیشن ها می توانند مفید باشند 

و حیطه مضر و حتی پرخطر آنها کجاست؟
این موضوعی است که باید با آمارگیری و پژوهش های دقیقی 

مورد سنجش قرار گیرد.
آنچه در این رابطه مهم است به این موضوع مربوط می شود که 
این شبکه های اجتماعی در حال حاضر، به یکی از مهمترین ابزارهای 

ارتباطاتی و سرگرم ساز ایرانیان تبدیل شده اند! 
حال که این شبکه ها در میان مردم و جامعه، جایگاهی برای خود 
یافته اند و ابزار اقتصادی و فرهنگی هم شده اند، سوالاتی مطرح شده 
مبنی بر اینکه آیا باید اقداماتی در جهت مناسب سازی شبکه های 
اجتماعی صورت گیرد و یا اینکه با برخی از این شبکه ها لازم است 

چگونه برخورد شود؟
شبکه های اجتماعی وسیله ای برای تسهیل ارتباطات 

احمد جلالی، روانشناس و استاد دانشگاه، این اپلیکیشن ها را هدیه 
تکنولوژی به بشر می داند و می گوید: این برنامه ها تنها ارتباطات 
را تسهیل کرده اند و به این ترتیب به نزدیک شدن و گفت و گوی 
افراد جامعه با یکدیگر کمک می کنند. قطعاً شکل گرفتن فضای 
گفت و گو و دیالوگ در این شبکه های مجازی می تواند به کاهش 

خشونت های اجتماعی و برخوردهای نه چندان دوستانه اعضای 
جامعه کمک کند. 

جامعه از لحاظ روانی به چنین فضایی نیاز دارد تا بتواند از این 
طریق تعاملاتش را رشد دهد. در واقع این برنامه ها به صورت

این برنامه ها تنها ارتباطات را تسهیل کرده اند و به این ترتیب به 
نزدیک شدن و گفت و گوی افراد جامعه با یکدیگر کمک می کنند.

 مدرن تر و با امکانات بیشتری جایگزین پیام کوتاه شده اند و از این 
بابت باعث شده تا جامعه با فراغ بال نسبت به هزینه، ارتباطات خود 

را با درون و بیرون جامعه بهبود بخشد. 
 محدودیت برای شبکه اجتماعی چه اثری دارد؟

با توجه به شرایط فعلی که در جامعه وجود دارد می توان اینطور 
فرض کرد که همه این شبکه های اجتماعی حذف شوند. این 
موضوع می تواند در درجه اول به محدود شدن ارتباطات میان افراد 
در جامعه منجر شود. این اتفاق منجر به کاهش فضای ارتباطی می 
شود، فضایی که برای بسیاری از افراد جامعه، محیطی صمیمانه و 

جذاب است و منجر به انتقال نوعی نشاط نسبی به آنها می شود.
به این ترتیب جامعه دوباره با یک عقب گرد در حوزه ارتباطات 
میان اعضای خود، روبه رو خواهد شد و این برای جامعه امروز ما که 
به دلیل مشکلات اقتصادی در لاک خود فرو رفته، چندان مناسب 

نیست.
نظر منتقدان چیست؟ 

درباره شبکه های اجتماعی و مضرات و آسیب های آنها، همواره 
انتقادات زیادی وجود داشته. نقدهایی که اغلب آنها به این موضوع 
اشاره دارند که محتویات ناسالمی از طریق این شبکه ها منتقل می 
شوند و یا اینکه این شبکه ها، زمینه ای برای ارتباطات میان دختران 

و پسران فراهم می آورد که آسیب های زیادی به دنبال دارد.
این دسته از افراد عنوان می کنند که این اپلیکیشن ها در قالب 
گروه های دوستانه بشدت به گسترش ادبیات کلامی ناهنجار و 
مضامین غیر اخلاقی دامن می زنند. منتقدان این اپلیکیشن ها از 
توهین هایی که در این شبکه های اجتماعی به موضوعات مهم می 

شود ناراحت هستند و برای همین اعمال محدودیت روی آنها را 
پیگیری می کنند.

ریشه بحران ها در دل جامعه است
یک واقعیت بسیار مهم در این زمینه وجود دارد و آن این است که 
بپذیریم که این اپلیکیشن ها، با همه امکاناتی که در اختیار کاربران 
خود قرار می دهند، می توانند به عنوان بستری خنثی در نظر گرفته 

شوند.
اینکه فقط به محدود کردن این امکانات بیندیشیم، هرگز نمی 
تواند مشکلات و آسیب های موجود را حل کند. آنچه مهم است 

توجه به فضای حاکم بر جامعه است.
آنچه امروز در شبکه های اجتماعی شاهد آن هستیم، انعکاسی 
از واقعیت های موجود در جامعه هستند. مسائل و مشکلاتی که 
در خانواده ایرانی وجود دارد و چالش هایی که جوانان و نوجوانان را 

درگیر کرده است.
اگر از این منظر به ماجرا نگاه کنیم، شاید بتوانیم امیدوار باشیم که 
از این طریق به شناسایی مشکلات و چالش های موجود بپردازیم تا 

بتوانیم راهکاری اساسی بیابیم.
به جای برخورد سخت افزاری در ارتباط با شبکه های اجتماعی، 
می توان به جستجوی یافتن پاسخی مناسب برای این سوالات 
پرداخت که به طور مثال چه چیز موجب شده که بخش قابل 
توجهی از گفتگوهای مطروحه در این شبکه ها، حول موضوعات 
غیراخلاقی و جنسی باشد؟ به راستی نسل جوان جامعه ما، از کدام 

آموزش ها عقب مانده که باید واکنشی این چنینی داشته باشد؟
آنچه امروز در شبکه ای اجتماعی شاهد هستیم موجب ایجاد یک 
نگرانی مهم می شود. نگرانی برای خانواده ایرانی که چه بر سرش 
آمده که مرد و زن آن، از ابزارهای ارتباطی برای خیانت بهره می 

برند؟
آیا در صورت نبود این شبکه های مجازی، زوجین از ابزار 
دیگری آن هم در قرن بیست ویک برای این کار استفاده 

نخواهد کرد؟ 

کم نیستند دختران و پسران مجردی که به دلایل مختلفی از 
جمله دلایل اقتصادی، فرصت ازدواج و تشکیل خانواده را نیافته اند، 
آیا این نگاه درست است که تصور کنیم این عده جوان از طریق این 
شبکه ها به آشنایی با یکدیگر می پردازند و اگر این شبکه ها نبود، 

راهی برای این گونه ارتباطات پیدا نمی کردند؟
بهتر است این واقعیت را بپذیریم که شبکه های اجتماعی، بازتابی 
از قصه های جامعه امروز ما هستند. بهتر است به دنبال یافتن ریشه 

ها و دلایل عمقی باشیم.
ما در جامعه ای زندگی می کنیم که حدود 1۶ میلیون، جمعیت 
جوان و مجرد دارد که نیازمند تامین روحی و عاطفی خویش هستند. 
وقتی بستری مناسب برای پاسخ به این نیازها وجود نداشته باشد، 

رفتارهای ناهنجاری در شبکه های اجتماعی منعکس می شود.
شبکه های اجتماعی امروز می توانند به ما کمک کنند تا تبلور 

احساسات و افکار یک نسل را در آنها مشاهده کنیم.
نسلی که وقت زیادی را به مسخره کردن موضوعات مختلفی 
اختصاص می دهد و عمل تمسخر توسط آنها، شاید نشان دهنده 
نوعی بی تفاوتی اجتماعی باشد. بی تفاوتی اجتماعی نوعی احساس و 
واکنش است که احتمالا به دلیل حس ناامیدی و سرخوردگی ایجاد 
می شود. برای چنین کسی، هنجارها رنگ می بازند و دیگر خط 
قرمزی وجود ندارد که مانعی برای عدم انجام برخی از رفتارها باشد.

با آگاهی نسبت به این موارد، باید به این نکته اندیشید که آیا باز 
هم می توانیم طرفدار این راهکار باشیم که شبکه های اجتماعی 
را سانسور و فیلتر کنیم یا با نگاهی متفاوت، به ریشه یابی برخی 
مشکلات اجتماعی که در این شبکه ها بروز پیدا کرده، در خود 
جامعه بپردازیم. به عنوان یک راهکار و راهی بهتر از محدود کردن، 
می توانیم استفاده از شبکه های بومی محلی را پیشنهاد کنیم که 
امروزه در بسیاری از کشورهای دنیا هم نمونه های آنها وجود دارد. 
اینترنت امن و شبکه های مختص جوانان و زنان هم گزینه های 
دیگری هستند که برای اصلاح معایب شبکه های اجتماعی می 

توانند راه اندازی شوند.






